
سخنگوی پلیس بااشاره به مجوز واردات خودرو در 
راستای نوسازی ناوگان خودرویی پلیس، تاکید کرد: 
خودروها را نه می فروشیم نه هبه می کنیم. سردار 
ســعید منتظرالمهدی در یادداشــتی عنوان کرد: 
»این که برخی در شــیپور انتفاع اقتصادی فراجا از 
قبِل واردات خودرو می دمنــد یا به واقع ناآگاه و بی 
اطلاعند و یا بی شــک مغرضند و در زمین دشمن 
بازی می کنند تا بتوانند بــه اقتدار و توانمندی یک 
مجموعه  خدمات رسانِ امنیت ساز ضربه وارد کنند. 
موضوع مجوز واردات خودروهای سواری بخشی 
از برنامه  کلی و کلان نوســازی خودرویی فراجا 
است که به تناوب در دوره های مختلف به منظور 

پیشبرد بهتر ماموریت ها انجام شده و می شود.
در حال حاضر بخش قابل توجهی از خودروهای 

مورد استفاده در ماموریت ها ساخت داخل بوده 
و مناسب ماموریت های شهری اســت اما برای 
پلیس ضروری اســت تا در مواجهــه با ماموریت 
های مرزی و عملیاتی ، تعقیــب و گریز ، عبور از 
مناطق صعب العبور و کوهستانی از خودروهای 
با شتاب و قدرت بالا بهره بگیرد؛ لذا جهت تامین 
این قبیل خودروها نیازمند واردات خودرو توسط 
دســتگاه های حاکمیتی با مجوز هیئت وزیران 

می باشیم.
امروزه قاچاقچیان و تروریســت ها و مجرمان از 
خودروهای پر قدرت و کاملا به روز دنیا استفاده  
می کنند و  قطعا پلیس در تعقیــب و گریز باید 
خودروی مناسب داشــته باشد؛ بی شک همگان 
اذعان دارند که  امکانات  و تجهیزات پلیس نباید 

از متخلفان و مجرمان عقب تر باشد مگر اینکه به 
دنبال  ناکارآمدی و زمینگیر شدن پلیس باشند!

 در مصوبــه مذبور شــرط و اجباری بــر واردات 
خودروی هیبریدی نبوده و پرُ واضح است که فراجا 
نیز مجاز به فروش این گونه تجهیزات نیست؛ اصولا 
مجوز واردات توسط دولت برای استفاده سازمانی، 
اداری و ماموریتی دستگاه ها اســت نه فروش و 

انتفاع اقتصادی.
موکدا تاکید می شود در راستای تامین تجهیزات 
خودرویی پلیس در یگان هــای مختلف؛ فراجا 
ناگزیر به واردات خودروهایی با کیفیت، پرقدرت 
و به روز اســت، نه آنها را به کارکنان هدیه و هبه 
می کند و نه به دنبال فروش در بــازار و منفعت 

اقتصادی است.«

مجوز واردات درجهت نوسازی ناوگان پلیس است
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۶۶ هزار واحد خانه خالی برای سال 1400

پنج بانک بیشترین 
خانه خالی را دارند

وام کم بهره برای نوسازی 
واحدهای صنعتی

شورای رقابت : قیمت گذاری 
خودرو تغییر نمی کند
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سرمقاله

رسالت دانش بنیان ها 
برای اشتغال زایی

شــرکتهای دانش بنیان و 
استارت آپها با تغییر نگاه به 
راه اندازی مشاغل از شکل 
سنتی به دیجیتال، موجب 
رونق بازار کار شدند. نگاه سرمایه گذاران نیز از نگاه 
سنتی سرمایه گذاری به ندریج به سرمایه گذاری 
بر روی بخش خلاق و نگاه نو تغییر پیدا کرد. راهکار 
مناسب برای تحقق رشــد اقتصادی نیز همین 
فرآیند است. اینکه نگاه از سمت بخش سنتی به 
سمت بخش دیجیتال تغییر پیدا کند. چون حوزه 
فناوری اطلاعات ایجاد اشتغال مولد می کند، در 
کوتاه مدت اجرای برخی پروژه ها باعث بیکارشدن 

عده ای می شود...

  مهدی غیبی، کارشــناس 
فناوری
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بومی سازی تجهیزات 
با توان دانش بنیان ها

در 8 ماه 38 شرکت، 9 هزار میلیارد تومان تأمین مالی کردند

تامین مالی دانش بنیان ها در فرابورس
صفحه3

صفحه2

ورود 6 هزار کارخانه به چرخه تولید 
رشد   اقتصادی   به   6  درصد   رسیده   است

به منظور رفع نیازهای فناورانه مرتبط با پروژه های 
حفاری شــمال وبومی ســازی تجهیزات صنعت 
حفاری، با ۹ شرکت دانش بنیان و پژوهشگاه صنعت 
نفت،قرارداد امضا شد. به منظور رفع نیازهای فناورانه 
مرتبط با پروژه های حفاری شــمال و بومی سازی 
تجهیزات صنعت حفاری، ۹ قرارداد با شرکت دانش 
بنیان با حضور علیرضا سلمان زاده مدیرعامل حفاری 
شمال، عظیم کلانتری اصل رئیس پژوهشگاه صنعت 
نفت و مدیران شــرکت های دانش بنیان جمعٱ به 
ارزش ۴۶۰ میلیارد ریال امضا شد. بومی سازی شفت 
اصلی تاپ درایو حفاری به ارزش ۹۸ میلیارد ریال، 
بومی سازی شیر کنترل فوران رشته حفاری به ارزش 
۱۲۸ میلیارد ریال، تدوین دانش فنی و بومی سازی 
اقلاً الاستومری صنعت حفاری به ارزش ۵۰ میلیارد 
ریال و بومی سازی فیلترهای سوخت و روغن دیزل 
ژنراتورهای کاتر پیلار بــه ارزش ۱۵ میلیارد ریال 
از جمله موضوعات انعقاد قرارداد حفاری شمال با 
شرکت های دانش بنیان بود. بومی سازی لاینرهای 
پمپ گل حفاری به ارزش ۵۰ میلیارد ریال، استفاده 
از تکنولــوژی نانو کامپوزیت بــرای بهبود خواص 
سایش و خوردگی گیت شــیرهای دروازه ای فشار 
بالا به ارزش ۱۵ میلیارد ریال، بومی سازی انواع دوپ 
حفاری و گریس پایه سکوهای جک آپ دریایی به 
ارزش ۱۵ میلیارد ریال و بومی سازی فیلترهای هوای 
دیزل ژنراتورهای کاتر پیلار به ارزش ۴ میلیارد ریال 
از دیگر موضوعات انعقاد قرارداد با شرکت های دانش 
بنیان فعال در صنعت نفت به شمار می رود. همچنین 
در این مراســم، قرارداد خدمات مشاوره، طراحی، 
آزمایشگاهی، تسهیلات سرچاهی و سایر خدمات 
حفاری میان حفاری شــمال و پژوهشگاه صنعت 
نفت به ارزش ۸۰ میلیارد ریال امضا شد. تفاهم نامه 
ساخت و بازسازی انواع شیرهای با فشار بالا در صنعت 
حفاری نیز در این جلسه بین شرکت حفاری شمال 

و یکی از شرکت های دانش بنیان...

شرکت شهرك هاي صنعتي استان اردبیل 

آگهي مناقصه عمومي یک مرحله اي
شرکت شهرکهاي صنعتي استان اردبیل در نظر داردنسبت به انتخاب پیمانکار داراي صلاحیت از سازمان برنامه و بودجه  جهت انجام 
موضوع مناقصه با مشخصات ذيل اقدام نمايد . از کلیه اشخاص حقوقي که تمايل به شرکت در مناقصه دارند دعوت مي نمايد جهت 

دريافت اسناد مناقصه در موعد مقرر به سامانه تدارکات الکترونیکی دولت  مراجعه نمائید. 

ارقام به ريال 

موضوع
 مناقصه
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محل تامین 
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مبلغ سپرده
شرکت در 
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مدت 
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کار
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معابــر ناحیه 
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رضي
20/847/435/0051/042/371/751  جاري

فهــارس بهــاي ابنیه و 
تاسیســات برقی و توزيع 

نیروي برق سال 1402
نیرو302/11 ماه

* مبلغ سپرده شرکت در مناقصه بايد به يکي از صورتهاي زير در پاکت الف به صورت حضوری 
به دستگاه مناقصه گذار تسلیم گردد. 

الــف (  اصل فیــش واريز وجــه مزبــور به حســاب تمرکز وجــوه ســپرده جاری    
IR350100004001118906377032  بانک مرکزی جمهوری اسلامی ايران

   ب( ضمانتنامه بانکی يا ضمانتنامه صادره از سوی موسسات اعتباری غیر بانکی داراری مجوز 
از سوی بانک مرکزی جمهوری اسلامی ايران به نفع کارفرما 

   پ( ضمانتنامه صادره توســط موسســات بیمه گر دارای مجوز لازم برای فعالیت و صدور 
ضمانتنامه از سوی بیمه مرکزی ايران به نفع کارفرما

   ت(  اوراق مشارکت بی نام تضمین شده بانکها و دولت با قابلیت باز خريد قبل از سررسید
  ث(  وثیقه ملکی معادل 85 درصد ارزش کارشناس رسمی آن

  ج(  ضمانتنامه صادره توسط صندوقهای ضمانت دولتی که به موجب قانون تاسیس شده اند 
و طبق اساسنامه فعالیت می نمايند به نفع کارفرما 

* محل تحويل پاکت الف  : دبیرخانه شرکت شهرکهاي صنعتي اردبیل . 
- مهلت دريافت اسناد : از تاريخ نشر آگهي تا آخر وقت اداري  1402/10/05                  

- مهلت تحويل اسناد : تا آخر وقت اداري  1402/10/16.                  
- زمان بازگشائي پاکات الف و ب وج: ساعت 30 :12 مورخ  1402/10/17 

 * مدت اعتبار پیشــنهادات 
شش ماه از آخرين روز تسلیم 

پیشنهادات خواهد بود 
* درج اين آگهــي هیچگونه 
تعهدي براي  دستگاه مناقصه 

گذار ايجاد نمي کند .
* کلیــه مراحــل مناقصه از 
 طريق  سامانه ستاد به آدرس
 www.setadiran.ir انجام 

خواهد شد.

Internet:
    w w w . ardebiliec.ir 
mail : info @ ardebiliec.ir     

نوبت اول

آگهی مناقصه عمومی
شهرداری اهواز در نظر دارد پروژه مشروحه ذیل را از طریق مناقصه عمومی به شرح ذیل به شرکتهای واجد شرایط واگذار می نماید.

مبلغ ۵ درصد تضمین شرکت در مبلغ اولیه / ریال عنوان مناقصه ردیف 
مناقصه / ریال 

احداث پارک خیابان ۴ کوی خالدی در حوزه منطقه ۷ شــهرداری ۱
اهواز )حداقل رتبه ۵ ابنیه ( )نوبت اول(

33/۰۱۹/۲۷۰/۴۱۵۱/۶۵۰/۹۶۴/۰۰۰

از پیمانکاران واجد شرایط دعوت به عمل می آید جهت دریافت اســناد مناقصه از تاریخ ۱۴۰۲/۱۰/۰۲ لغایت ۱۴۰۲/۱۰/۰۷ )ساعت ۱۲( به سامانه 
تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد( به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمائید.

- در شرایط یکسان اولویت با پیمانکاران بومی خواهد بود.
- آخرین مهلت قبول پیشنهادهای مناقصه گران از آخرین روز دریافت اسناد به مدت ۱۰ روز کاری در سامانه ستاد است حداکثر مهلت بارگذاری استاد 
در سامانه استاد تا روز دوشنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۱۸ )ساعت ۱۲( میباشد. ضمناً آخرین مهلت تحویل پاکات فیزیکی تا قبل از گشایش پاکات روز سه 

شنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۱۹  به دبیرخانه محرمانه حراست ساختمان شماره 3 شهرداری می باشد.
 - لازم به ذکر اســت مراحل برگزاری مناقصه از دریافت اسناد تا ارائه پیشنهاد قیمت می بایست از درگاه ســامانه تدارکات الکترونیکی دولت )ستاد(
 www.setadiran.ir به آدرس مذکور صورت پذیرد و مناقصه گران در صورت عدم عضویت قبلی مراحل ثبت نام را در ســایت مذکور و دریافت 

گواهی امضاء الکترونیکی )توکن( را جهت شرکت در مناقصه را محقق سازند
- پرداخت هزینه انتشار آگهی و وجوه قانونی سامانه ستاد به عهده برنده مناقصه می باشد.

- پیشنهاد قیمتها در صورتی قابل بررسی میباشند که استاد فیزیکی قبلًا در سامانه ستاد بارگذاری و مورد تأیید باشند. 
- کمیسیون مناقصه در رد یک یا تمام پیشنهادها مختار می باشد.

- مبلغ ضمانتنامه شرکت در مناقصه پنج درصد مبلغ اولیه میباشد که می بایست به یکی از دو طریق ذیل ارائه شود.
 ))الف(( - فیش واریزی مبلغ فوق به حساب ۲۰3۹۹۴3۹۸۰۰۱ شهرداری اهواز نزد بانک ملی به نام شهردار اهواز 

 ))ب(( - به صورت ضمانتنامه بانکی به نام شهرداری اهواز و به مدت سه ماه از تاریخ افتتاح پیشنهادها . 
- برندگان اول و دوم مناقصه هر گاه حاضر به انعقاد قرارداد نشوند سپرده آنان به ترتیب ضبط خواهد شد.

* -  تاریخ برگزاری کمیسیون مناقصه روز سه شنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۱۹  ساعت ۱3 ظهر در محل ساختمان شماره 3 شهرداری )اداره قراردادها( می باشد. 
- نتیجه کمیسیون مطابق آیین نامه معاملات شهرداری تهران )کلانشهرها( اعلام خواهد شد.

- به استناد بند ۵ ماده ۱۱ آیین نامه معاملات شهرداری تهران )کلانشهرها(، میزان تضمین حسن انجام تعهدات قرارداد معادل ۵ ٪ )پنج درصد( مبلغ قرارداد می باشد.
- شرکت در مناقصه و دادن پیشنهاد به منزله قبول شروط و تکالیف شهرداری موضوع ماده ۱۰ آیین نامه معاملات شهرداری تهران )کلانشهرها( می باشد. 

- کلیه شرکتهای محروم از اجرای کار حق شرکت در این مناقصه را ندارند.
- سایر اطلاعات و جزئیات در اسناد مناقصه مندرج شده است.

اداره کل ارتباطات و امور بین الملل شهرداری اهواز  ۱۶۲۷۲۷۶ شناسه آگهی   روابط عمومی شرکت شهرك هاي صنعتي استان اردبیل



اقتصاد2
ایران

افزایشتولیدانرژیبرقابیها
حجم آب ورودی و خروجی مخازن سدهای 
کشور در پایان آبان امســال نسبت به مدت 
مشابه سال گذشته به طور میانگین به ترتیب 
11.4 درصــد و 30.8 درصــد افزایش یافته 

است.
بر اســاس جدیدترین گزارش ماهانه صنعت 
آب و برق منتهی به 30 آذرماه 1402، حجم 
آب ورودی به سدهای مخزنی در پایان آبان 
امسال نسبت به مدت مشــابه سال گذشته 
11.4 درصد افزایش یافتــه و نیز حجم آب 
موجود و خروجی مخازن ســدهای کشــور 
در همین بازه زمانی بــه ترتیب 9.8 درصد و 
30.8 درصد افزایش یافته است. این گزارش 
همچنین حاکی اســت در بازه زمانی مذکور 
تولید انرژی نیروگاه های برق آبی بیش از 56 

درصد افزایش یافت.
نکته اینکه تولید انرژی نیروگاه های برق آبی 
در ماه جاری ) 528 گیگاوات ساعت( نسبت 
به ماه گذشته )843 گیگاوات ساعت(، 37.4 

درصد کاهش داشته است.
اســتفاده از انرژی های پــاک از جمله انرژی 
خورشیدی، انرژی بادی، انرژی زیست توده 
و انرژی برق آبی می تواند با کاهش وابستگی 
به منابع فسیلی همراه باشد که این امر خود 
عاملی موثر بر جلوگیــری از تولید گازهای 
گلخانه ای اســت. بر اســاس ایــن گزارش 
آمارها حاکی است ظرفیت کل نیروگاه های 
تجدیدپذیر و پاک در کشور نیز تا پایان آبان 
نسبت به ماه گذشته 0.57 درصد افزایش را به 

ثبت رسانده است.

حذفیارانهسوختایرلاینها
درمرحلهکارشناسی

معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی با اشاره 
به اینکه ســازمان هواپیمایی و شــرکت های 
هواپیمایــی داخلــی موافق حذف ســوخت 
یارانه ای نیستند و استدلال  آن ها بی تاثیر بودن 
میزان سوخت تحویلی به شــرکت ها در کل 
مصرف سوخت کشور است، گفت: اما سازمان 
برنامه و بودجه به دنبال حذف یارانه ســوخت 
شرکت های هواپیمایی است و این مسئله در 

مراحل کارشناسی به سر می برد.
به گزارش ایسنا، شهریار افندی زاده با بیان اینکه 
در این نمایشگاه تلاش شد آخرین  دستاوردهای 
بخش حمل ونقل ارائه شود، گفت: شرکت های 
دانش بنیان محصولاتی داشتند که در سال های 
اخیر نقش مهمی در سال های اخیر ایفا کردند. 
بســیاری از شــرکت های داخلی هم آخرین 
دستاورهای خود را ارائه کردند. دانشگاه ها هم 
از طریق میزگردهای تخصصی، موضوع ارتباط 

با مخاطبان را دنبال کردند.
وی با اشــاره به طرح جامع حمل ونقل کشور 
بیان کرد: این طرح می تواند چشم انداز توسعه 
کشور باشد که در صورت تصویب آن می توانیم 
برنامه ریــزی برای ایــن حوزه را بــه تصویب 
بکشــانیم. افق این طرح 1414 در نظر گرفته 
شده و اکنون در تمامی شقوق حمل و نقل در 
دست تهیه اســت. در این طرح سعی شده به 
موارد مورد نیاز به خصوص شــبکه های ریلی 
توجه شــود. همچنین از حمل ونقل ترکیبی 
به عنوان حمل ونقل موثر در این طرح استفاده 

شده و ایجاد مراکز لجستیک هم مطرح است.
معاون حمل ونقل وزیر راه و شهرسازی با تاکید 
بر موضوع ترانزیت در این طرح، اظهار کرد: تمام 
مسئولان کشورهای دیگر در دیدارها، همواره 
دربــاره ترانزیت صحبت می کننــد. ما در این 
طرح کلان پروژه ایران راه را تعریف کردیم که 
ایران چطور می تواند در کریدور شمال - جنوب 
نقش آفرینی کند. پتانسیل زیادی برای این کار 
در ایران وجود دارد که برای اجرایی کردن آن، 
همکاری سازمان ها لازم است. همچنین ستاد 
ملی ترانزیت در برنامه هفتم پیش بینی شده 
که اگر اکنون در بررسی شــورای نگهبان قرار 
دارد و اگر تصویب شود، ریاســت آن با معاون 
اول ریاست جمهوری و دبیرخانه در وزارت راه و 

شهرسازی است.
افندی زاده با بیان اینکه موضوع دیگر، تکمیل 
زیرساخت های کشور اســت، گفت: امروزه در 
دنیا شبکه ریلی به عنوان شبکه اتصال مطرح 
است و در دریا هم کشتی و این مدهای حمل و 
نقلی باید به هم متصل شوند. در شمال و جنوب 
ایران ظرفیت بنادر وجود دارد، ظرفیتی معادل 
275 تا 280 میلیون تن که به طور کامل از آن 
استفاده نمی شود. اما اگر شــبکه ریلی به این 
بنادر متصل شود، می توانیم ظرفیت پتانسیل 

را به فعل تبدیل کنیم.

خبر

سخنگوی دولت گفت: در 6 
ماهه گذشته رشد اقتصادی 
به 6 درصد رسیده است که 
نشان می دهد رشد اقتصادی 
ما در حال افزایش است. به 
گزارش تسنیم، علی بهادری جهرمی سخنگوی دولت 
در برنامه صف اول در تشریح دســتاوردهای دولت 
سیزدهم، یکی از دستاوردها را تسهیل ورود بخش 
خصوصی به میدان  داری اقتصاد دانست و گفت: دهه 
گذشته از منظر اقتصادی دهه قابل قبولی نبود و در 
برابر تحریم های فلج کننده راهبرد متقابل ما جواب 
نداد و رشد اقتصادی صفر بود و نتوانستیم اقتصاد را 

به حرکت درآوریم.
 وی افزود: در دوسال گذشــته از رشد 4 دهم درصد 
به رشد 4 درصد رســیدیم و باید بتوانیم در بازه یک 
دهه آینده رشد بالایی داشته باشیم تا رکود سابق را 
جبران کنیم؛ در 6 ماهه گذشته رشد اقتصادی به 6 
درصد رسیده است که نشان می دهد رشد اقتصادی 
ما در حال افزایش است.  بهادری با بیان اینکه در طول 
دوسال و نیم گذشته نهضت فعال سازی کارخانجات 
و کسب و کارها فعال شد و 6 هزار کارخانه و کارگاه به 
چرخه تولید وارد شد، اظهار داشت: بالا رفتن تولید نرخ 

بیکاری را هم کاهش می دهد.
ســخنگوی دولت با بیان اینکه در حوزه سیاست 
خارجه طرح انزوای ایران امروز نامأنوس شده است، 
خاطرنشان کرد: بیش از 20 ســفر رئیس جمهور 
به کشورهای مختلف داشــته و تعاملات در حوزه 
سیاست خارجه و دیپلماســی فعال شده است که 

آثار آن را با کشورهای عضو پیمان ها خواهیم دید.
وی تصریح کرد: جمهوری اسلامی در حال تبدیل 
به حلقه اتصال بین کشورها شده است؛ سوآپ گازی 

که از ترکمنستان به سمت آذربایجان می  رود نشان 
دهنده همگرایی اقتصادی سه جانبه و نقش محوری 
جمهوری اسلامی اســت یا قطاری که از روسیه به 
سمت هند می رود اثر اقتصادی و تعامل چند جانبه 

و همچنین اثر امنیتی خواهد داشت. 
بهادری یکی دیگر از دســتاوردهای این دولت را 
نهضت برداشــتن کارهای روی زمین مانده مانند 
تســهیل صدور مجوزهــا، نظام بنــدی معلمان، 
آزادسازی سواحل دانســت و گفت: این کارهایی 
بود که تصویب شــده بود و همه قبول داشتند اما 
روی زمین مانده بود. در دور دوم سفرهای استانی 
که تاکنون 12 سفر آن انجام شده، طرح های تمام 

و نیمه تمام مانده از قبل، تکمیل و افتتاح می شود.
ســخنگوی دولت به طرح مولد ســازی اشــاره و 
خاطرنشان کرد: بنا شــد دارایی های غیر مولد به 

طرح ها متصل شود و اگر مثلا بناست ورزشگاهی 
ســاخته شــود، از زمین غیر مولدی که در اختیار 
دستگاه دولتی است این کار انجام گیرد؛ این موارد 
در چارچوب آئین نامه مولدسازی در فرایند قیمت 
گذاری  و مزایده انجام می شود و وقتی واگذار شد، 

هزینه کرد آن هم مشخص می شود. 
وی افزود: ما بیش از 200 دویست طرح اولویت دار 
را مشخص کردیم که قالب آنها را در این دولت تمام 
کنیم اما 2500 طرح نیمه تمام هست و دولت سعی 

کرده طرح های اولویت دار را تمام کند.
بهادری در مهــار نقدینگی خاطرنشــان کرد: در 
ابتدای دولت نرخ رشــد نقدینگــی 42 درصد بود 
که رقم بالایی است؛ وقتی حجم ورودی نقدینگی 
زیاد باشد و هدایت نشود، منجر به تخریب اقتصاد 
می شود. در ابتدای دولت ورودی نقدینگی به سمت 

رشد هدایت نمی شد و ارزش افزوده ایجاد نمی کرد  
و منجر به افزایش قیمت ها می شد. 

ســخنگوی دولــت ادامــه داد: ما بــرای این کار 
هدفگذاری کردیم تــا پایان ســال 1402 به 25 
درصد رشد نقدینگی برسیم که الان 26.2 درصد 
رسیدیم که نشــان می دهد بحمدالله موفق بودیم. 
مرحله بعدی باید نقدینگی هدایت می شــد که با 
فعالیت های اقتصادی رشد ما به بیش از 6 برسد که 
مصرف نقدینگی به سمت کسب و کار هدایت شد. 

وی افزود: دولت طرح های پیشــران اقتصادی که 
نقدینگی را جذب کند با محوریت پتروشــیمی و 
حوزه معادن را کلید زد که 48 میلیارد دلار، ارزش 
این پروژه ها بود؛ در حوزه معادن بالغ بر 30 درصد 
رشد پیشرفت پروژه ها را داشتیم و در مجموع 17 
درصد این پروژه های پیشران  پیشرفت داشته است. 
دبیر هیات دولت در ادامه سخنان خود بیان کرد: در هر 
زمانی ممکن است فسادی در هر بخشی از کشور باشد 
که شناسایی نشده باشد اما مهم این است که امروز 
قوای کشور همدل و همصدا شوند که اگر فسادی در 
جایی شناسایی شد با آن برخورد کنند اگر لاژم است 
اعلام جرم شود یا اگر منابعی دارد برداشته شود با اگر 
نیاز به وثیقه کافی دارد، اقدام شود. بهادری جهرمی 
اضافه کرد: یکی از نکاتی که امروز باعث شده که برخی 
گام ها را در دولت برداریم، بــه خاطر همکاری و هم 

آوایی نهادهای مختلف کشور است.
وی در ادامه گفــت: دولت به تنهایــی نمی تواند 
طرح های نیمه تمــام را تکمیل کنــد؛ مثلًا هفته 
گذشته رییس جمهور از قرارگاه خاتم بازدید کرد 
که در بســیاری از طرح های کلان کشور با دولت 
همکاری دارد، همچنین بخــش خصوصی، فولاد 
و شــرکت های بزرگ صنعتی و معدنی در تکمیل 
طرح انتقال آب از دریای عمــان و خلیج فارس به 

فلات مرکزی با دولت مشارکت دارند.

رشداقتصادیبه۶درصدرسیدهاست

ورود 6 هزار کارخانه به چرخه تولید 

وامکــمبهرهبراینوســازی
واحدهایصنعتی

مدیرعامل سازمان صنایع کوچک و شهرک 
صنعتی بزرگ ایران گفــت: از ابتدای دولت 
جهادی ســیزدهم تاکنون حدود ســه هزار 
و 600 واحــد صنعتی راکد بــه چرخه تولید 

بازگشت.
فرشاد مقیمی در آیین واگذاری 65 هکتار از 
زمین های شهرک صنعتی به بخش خصوصی 
در گنبدکاووس افزود: عــلاوه بر تلاش برای 
احیای واحدهای تولیــدی، ارائه وام کم بهره 
و درازمدت به ســرمایه گذاران برای نوسازی 
و بازســازی واحدهای صنعتی در دستور کار 
اســت. وی افزود: هزار واحد تعطیل دیگر نیز 
در کشور شناسایی شــده و دولت مصمم به 

بازگرداندن این صنایع به چرخه تولید است.
آیت الله سیدابراهیم رییسی، رییس جمهور در 
یازدهمین سفر استانی دور دوم برای دیدار با 
مردم، بررسی مصوبات سفر دور اول و افتتاح 
هزاران پروژه کلان، متوسط و کوچک، صبح 
پنجشنبه از طریق فرودگاه بین المللی شهدای 

گرگان وارد گلستان شد.
طبق اعلام استاندار گلستان، در دور نخست 
ســفر رییس جمهور به گلســتان بیشترین 
مصوبات در میان اســتان های کشور مربوط 
به اســتان گلســتان بود که در دور دوم سفر 
نیز شاهد افتتاح پروژه های مختلف و در نظر 
گرفتن مصوبــات بهتر از دور گذشــته برای 

استان خواهیم بود.
افتتاح لایروبی کانال ارتباطــی دریا و خلیج 
گرگان، افتتاح طرح ملی فیبررسانی به منازل، 
کسب و کارها و مدارس همه شهرها، افتتاح 
متمرکز پروژه هــای آب، بــرق و فاضلاب از 
جملــه بهره بــرداری از تصفیه خانه فاضلاب 
گنبدکاووس پس از 30 ســال، بهره برداری 
از ســه هزار و 675 واحد مســکن شهری و 
روســتایی، واگذاری هزار و 500 قطعه زمین 
به روســتاییان، صدور هفت هزار فقره سند 
مالکیت از جملــه برنامه های دومین ســفر 

استانی رییس جمهور در گلستان است.
آغاز به کار رسمی منطقه آزاد »اینچه برون«، 
شــروع مجدد عملیات اجرایی پتروشــیمی 
گلســتان پس از 18 ســال، بهره برداری از 
طرح زهکشــی در 2 هزار هکتار از زمین های 
کشــاورزی حوزه قره ســو و افتتاح متمرکز 
طرح های حوزه حمل و نقل و توسعه راه ها، از 
دیگر برنامه های سفر 2 روزه آیت الله رییسی 

در گلستان است.

مکانیابی۵شهرکمسکونیبه
نتیجهرسید

معاون وزیــر راه و شهرســازی و مدیرعامل 
سازمان ملی زمین و مسکن گفت: مکان یابی 
مقدماتی بیش از پنج شــهرک مسکونی در 
استان تهران به نتیجه رسیده است. به گزارش 
وزارت راه و شهرســازی، »ارسلان مالکی« از 
برگزاری نشستی در راستای تامین زمین برای 
مکان یابی شهرک های مســکونی در استان 

تهران خبر داد.
وی با اشــاره به مشــکلات بازار مســکن و 
انباشت تقاضا در اســتان تهران، گفت: یکی 
از سیاست های ما در دولت ســیزدهم برای 
حل مشکل مســکن در کلان شهرها از جمله 
در استان تهران ســاخت شهرک های جدید 

مسکونی است.
معاون وزیر راه و شهرسازی افزود: در همین 
راســتا مکان یابــی مقدماتی بیــش از پنج 
شهرک مسکونی در اســتان تهران به نتیجه 
رســیده اســت. مالکی ادامه داد: در نشست 
امروز گزارش مشــاور برای بررســی آخرین 
وضعیت شهرک های مسکونی استان تهران 
ارائه شــد. وی در خصوص مــکان و آخرین 
وضعیت پیشرفت این شــهرک ها اظهار کرد: 
گزارش مکان یابی این اراضی در این جلســه 
از طرف مشــاور ارائه و تصمیمــات لازم در 
 خصوص تســریع مراحل تصویب این اراضی

 مطرح شد.
مدیرعامــل ســازمان ملی زمین و مســکن 
اضافه کرد: برخی از ایــن زمین ها در مرحله 
تصویــب در شــورای برنامه ریــزی و برخی 
از آنهــا در مرحله تصویب در شــورای عالی 
شهرسازی هســتند. وی با توجه به اهمیت 
حل مشکل مســکن در کشــور و اولویت آن 
در برنامه هــای دولت ســیزدهم خواســتار 
پیگیری مداوم برای تسریع در اخذ مصوبات 
 لازم برای شــروع عملیات اجرایــی در این

 اراضی شد.

اخبار
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بر اساس آخرین اطلاعات ســازمان امور مالیاتی 
کشور، تعداد واحدهای مسکونی خالی برای سال 
1400 حــدود 66 هزار واحد بوده کــه برای این 
تعداد خانه یک هزار و 400 میلیارد تومان مالیات 
محاسبه شد. کلیات طرح دوفوریتی اصلاح ماده 
54 مکرر قانــون مالیات های مســتقیم )اعمال 
مالیات بر خانه های خالی( در تیرماه سال 1399 
تصویب شد. طبق این قانون واحدهای مسکونی که 
اطلاعات اقامت و مالکیت آنها در سامانه املاک و 
اسکان کشور ثبت نشده باشد، در حکم خانه خالی 
محسوب می شوند و باید نسبت به پرداخت مالیات 

اقدام کنند.
طبق قانون مالیات بر خانه هــای خالی، ضرایب 
مالیاتی در این قانون برای خانه های خالی تعیین 
شده است تا از این طریق تکلیف مالکان نسبت به 
پرداخت مالیات خانه های خالی مشخص شود. از 
این رو مالکان مکلف هستند تا در سامانه اسکان 
ثبت نام کنند، پس از آن وزارت راه و شهرسازی بعد 
از شناسایی واحدهای خالی، موارد را به سازمان 

امور مالیاتی ابلاغ می کند.
بر اســاس این قانون، اگــر واحد مســکونی در 
شــهرهای بالای 100 هزار نفر بیش از 120 روز 
خالی از ســکنه باشد، مشــمول مالیات می شود 
و به ازای هر ماه بیــش از زمان مذکــور، ماهانه 

مشمول مالیاتی بر مبنای مالیات بر درآمد اجاره 
به شرح ضرایب سال اول معادل شش برابر مالیات 
متعلقه، سال دوم معادل 12 برابر مالیات متعلقه 
و سال سوم به بعد معادل 18 برابر مالیات متعلقه 

خواهد شد.
همچنین براساس ماده 54 مکرر قانون مالیات  های 
مستقیم، فقط اطلاعاتی که از طریق سامانه ملی 
املاک و اســکان کشور در اختیار ســازمان امور 
مالیاتی قرار می گیــرد، ملاک عمل برای مطالبه 
واحدهای مسکونی خالی است و با عدم پرداخت 
مالیات قطعی توســط مالــکان، خانه های خالی 

ممنوع المعامله می شوند.
شناسایی خانه های خالی در دولت سیزدهم مورد 
تاکید قرار گرفت و ســازمان امور مالیاتی مکلف 
است تا نســبت به مطالبه مالیات از مالکان خانه 
های خالی اقدام کند؛ در همین راستا این سازمان، 
بارها از وزارت راه و شهرسازی درخواست کرد تا 
اطلاعات مالکان خانه های خالی را به این سازمان 

معرفی کند.
وزارت راه و شهرســازی نیز، نخســتین فهرست 
خانه هــای خالــی را در خردادمــاه 1401 برای 
عملکــرد ســال 1400 را اعلام کرد کــه بر این 
اساس510 هزار خانه خالی به سازمان امور مالیاتی 
معرفی شد. این سازمان نیز اقدام به ارسال پیامک 

به مالکان خانه های خالی کرد که در نهایت مورد 
اعتراض مالکان و اصلاح اطلاعات آنان در سامانه 

املاک و اسکان قرار گرفت.

۶۶ هزار واحد خانه خالی برای سال ۱۴۰۰
در نهایت طبق اعلام مدیرکل دفتر حسابرســی 
ســازمان امور مالیاتی، بر اساس آخرین اطلاعات 
پالایش شده مربوط به ســال 1400 که آبان ماه 
امسال در اختیار ســازمان مالیاتی قرار گرفت که 
این عدد به 66 هزار واحد مسکونی رسید و سازمان 
امور مالیاتی هم بر اساس این اطلاعات نسبت به 
محاســبه مالیات اقدام کرد و برگه تشخیص ها را 

صادر کرد.
بر اساس گفته شاهین مستوفی، بر اساس محاسبه 
انجام شده یک هزار و 400 میلیارد تومان مالیات 
واحدهای خالی شده محاسبه شد که تا اواسط ماه 

آینده به مودیان ابلاغ می شود.

شناســایی ۱۹ هزار و ۲۹۰ ملک خالی 
برای سال ۱۴۰۱

همچین مدیرکل دفتر حسابرســی سازمان امور 
مالیاتی اعلام کرد که اطلاعات اولیه مشــمولان 
ســال 1401 هم در اختیار ســازمان قرار گرفته 
اســت که بالغ بر 19 هــزار و 290 ملک خالی را 

در گام اول وزارت راه و شهرســازی به ســازمان 
امورمالیاتی داده اســت و محاســبه مالیاتش در 
حال انجام است و اگر سال دوم خالی بودن ملک 
باشد 2 برابر ســال اول، مالیات آن لحاظ می شود 
که امیدواریم هر دو مورد اواســط ماه آینده ابلاغ 
شــود. پیش از این نیز وزارت راه و شهرســازی 
اعلام کرده بود که پنج بانک بیشترین خانه خالی 
 را دارند کــه وضعیت آنها از طریق این ســازمان 

پیگیری می شود.
بانک مسکن با هشت هزار خانه خالی، بانک سپه با 
2 هزار و 600 خانه خالی، بانک ملت با 583 خانه 
خالی، بانک صادرات بــا 278 خانه خالی و بانک 
پاسارگاد 181 بیشترین خانه های خالی را دارند 
و بیمه ایران با 178 واحد خالی از ســکنه تحت 
تملک دارند. در این میان، همچنین فردی 20ساله 
با 153 خانه خالی شناسایی شده بود که مالیات 
بر درآمد این فرد نیز از طریق سامانه های سازمان 

امور مالیاتی در حال پیگیری است.
فشار دولت ســیزدهم بر مالکان خانه های خالی 
برای جلوگیری از احتکار خانه و عدم عرضه در بازار 
برای گرانی است. پرداخت مالیات، مالکان را مکلف 
می کند تا نسبت به وضعیت خانه های خالی خود 
تصمیم بگیرند و از نگه داشتن خانه برای افزایش 

قیمت خودداری کنند.

یک کارشناس اقتصادی واردات بی رویه کالاهای 
مصرفی و با دوام مثل لوازم خانگی را به ضرر تولید 
ملی دانست و گفت: البته باید به این نکته مهم اشاره 
کرد که مفاهیمی همچون نظارت و کیفیت نباید 

قربانی حمایت شود.
محمد خوش چهره با اشاره به موضوع واردات خودرو 
و همچنیــن زمزمه های آزادســازی واردات لوازم 
خانگی که طی چند وقت اخیر خبرساز شده، اظهار 
کرد: بحث واردات در برخــی کالاهای مهم مانند 
خودرو و لوازم خانگی به یک آشفته بازار تبدیل شده 
و هر روز خبرهای جدیدی از این موضوع به گوش 
می رسد که این موضوع برای تولید اصلا خوشایند 

نیست و به موضوع تولید ملی لطمه می زند.
وی با بیان اینکه موضوع واردات در سه بخش قابل 
بررسی و پیگیری است، افزود: زمانی که کالاهای 
سرمایه ای یعنی دستگاه ها، تجهیزات و ماشین آلاتِ 
تولید، وارد می شود، یک اقدام رو به جلو انجام شده 
چراکه فعالیت این دستگاه ها باعث افزایش تولید 
ناخالص داخلی خواهد شــد. این استاد دانشگاه از 
کالاهای واسطه ای به عنوان بخش دیگری از کالاهای 
وارداتی نام برد و ادامه داد: کالاهای واسطه ای مانند 
مواد اولیه و قطعات نیز در جریان تولید قرار می گیرد 
و به واسطه آنهاست که تولیدکننده داخلی می تواند 
محصولات نهایی خــود را تولید و روانــه بازار کند، 

بنابراین واردات آنها نیز قابل درک و ضروری است.
وی در ادامه بیشترین مشکل واردات کشور را مربوط 

به بخش کالاهای مصرفی دانســت و تصریح کرد: 
بخش زیادی از کالاهای مصرفی مانند پوشــاک، 
گوشت، برنج و... که امکان تولید آنها در داخل کشور 
وجود دارد، به دلایل مختلف وارد می شود و تولید 

داخل را با چالش مواجه می کند.
خوش چهره واردات بی رویه را برخلاف سیاست های 
حمایتی از تولیدکننده عنوان کرد و افزود: علاوه بر 
این، مشکل آن جایی بیشــتر می شود که واردات 
کالاهای لوکس و فانتزی به طور گسترده در کشور 
انجام و ارز مورد نیاز ســایر اقــلام ضروری صرف 
کالاهای غیرضروری می شود. وی ادامه داد: واردات 
کالاهای بادوام مانند لوازم خانگی نباید انجام بگیرد 
چرا که واردات کالای ســاخته شــده تولیدکننده 

داخلی را تضعیف می کند.
این کارشــناس اقتصــادی یکــی از راهکارهای 
جلوگیــری از واردت بی رویه را وضــع تعرفه های 
قانونی دانســت و بیان کــرد: اگــر تعرفه ها برای 
کالاهایی که امکان تولید آنها در داخل کشور وجود 
دارد، بالا باشــد قطعا زمینه ورود کالاهای وارداتی 
کاهش پیدا می کند اما اگر این تعرفه ها پایین باشد 

منجر به افزایش واردات خواهد شد.
وی یادآور شــد: البته باید در کنار حمایت از تولید 
داخل به این نکته مهم اشــاره کــرد که مفاهیمی 
همچون نظــارت و کیفیت نبایــد قربانی حمایت 
شود، در غیر این صورت جنس بنجل تولید و روانه 

بازار می شود.

به گفته مسئولان، بهره گیری از کنتور های هوشمند از 
بخش های مهم در هوشمند سازی صنعت برق است که 
برنامه ریزی در این صنعت را تسهیل می کند و اکنون 50 

درصد بار مصرف شبکه قابل رصد است.
یکی از اقدامات انجام شده در صنعت برق که در دو سال 
اخیر رشد قابل توجهی داشته، رشد هوشمندسازی و 
هوشمند کردن اندازه گیری ها در میزان تولید و تقاضای 
برق بوده که در راستای اســتفاده بهینه از این انرژی 
حیاتی و طرح ریزی برنامه های دقیق تر در این صنعت 

انجام گرفته است.
در صنعت برق اعداد و ارقامی وجود دارد که هر یک از 
آن ها نشان دهنده میزان تولید، مصرف، رشد مصرف، 
تلفات، کاهش تلفات و رشــد مصرف انرژی است که 
بخشی از این موارد در قبوض برق درج می شود. حدود 
39 میلیون مشترک برق در کشــور و حجم زیادی از 
اطلاعات مصرف وجود دارد که با کنتور های عادی قابل 
رصد به صورت لحظه ای نیســتند و نصب کنتور های 
هوشمند می تواند در دریافت این اطلاعات و در نهایت 
برنامه ریزی های دقیق تر بــرای مدیریت مصرف موثر 

واقع شوند.
بیشترین میزان بار مصرف به تناسب تعداد مشترکان 
مربوط به بخش های صنعتی و کشاورزی است که همین 
دلیل این بخش از مصرف کنندگان برق در اولویت نصب 
کنتور های هوشمند قرار گرفتند تا میزان بار بیشتری 
قابل رصد باشــد. عبدالصاحب ارجمند مدیر کل دفتر 
راهبری و نظارت بر انتقــال و توزیع برق وزارت نیرو در 

این خصوص به باشگاه خبرنگاران جوان گفت: برنامه ای 
که وزارت نیرو برای هوشمندسازی کنتور های برق دارد 
در چند فاز اجرا می شود. در یک مرحله کل مشترکین 
صنعتی و کشــاورزی به کنتور های هوشــمند مجهز 
شدند و در حال حاضر مجموع باری که تحت پایش این 

کنتور ها قرار دارد حدود 50 درصد است.
او افزود: هدف بعدی برای نصب کنتور های هوشــمند 
مشترکان خانگی پرمصرف هستند تا با تعداد کنتور های 
کمتر بار بیشــتری در شبکه رصد شــود. 80 درصد 
مشترکان زیرالگوی مصرف، 10 درصد بین الگو تا 1.5 
برابر الگو، 6 درصد 1.5 تا دو برابر الگو و 4 درصد بیش 
ازدو برابر الگو مصرف می کنند. درحال حاضر 40 درصد 
انرژی برق کشور در مناطق عادی، 40 درصد در مناطق 
گرمسیری یک و 20 درصد در سایر مناطق کشور )دو تا 
چهار گرمسیر( به ویژه مناطق گرمسیری چهار مصرف 
می شود. براین اساس بیشترین سهم انرژی برق کشور 
در مناطق عادی و گرمسیر یک بوده که معادل 80 درصد 

انرژی مصرفی کل کشور است. 
ارجمنــد در این رابطه افــزود: مجمــوع کنتور های 
هوشمندی که تاکنون نصب شده حدود 2 میلیون و 800 
هزار مورد است که 500 هزار مورد از آن در دولت های 
قبل نصب شده و 2 میلیون و 300 هزار دستگاه فقط در 
دولت سیزدهم نصب شده است. برنامه داریم تا تابستان 
سال آینده هم 1 میلیون 500 هزار کنتور دیگر نصب 
شود که در این فاز مشترکانی که پرمصرف هستند تحت 

رصد کنتور های هوشمند قرار خواهند گرفت.

۶۶هزارواحدخانهخالیبرایسال۱۴۰۰

پنج بانک بیشترین خانه خالی را دارند

۸۰ درصد مشترکان زیرالگوی مصرف برقواردات بی رویه کالاهای مصرفی تولید را تضعیف می کند

گروه اقتصاد ایران وجهان
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معاون حمل و نقل وزیر راه و شهرسازی گفت: با 
ایجاد پایانه مرزی موقت، صف کامیون ها در پایانه 
مرزی آستارا کوتاه تر شده و روزانه ۴۰۰ تا ۵۰۰ 
کامیون تردد می کنند. شهریار افندی زاده معاون 
حمل و نقــل وزیر راه و شهرســازی در خصوص 
آخرین وضعیت پایانه مرزی آستارا گفت: پایانه 
آســتارا در دو بخش و در دو فاز در حال تکمیل 
شــدن اســت و در این بخش یک  سایت موقت  
ایجاد شده  که در این سایت موقت کامیون های 

بیشتری بتوانند عبور کنند.
او گفت: راه های دسترسی  فراهم کرده ایم که از 
یک طرف کامیون ها  به صورت خالی بیایند و از 

یک طرف که از طریق پل اســت خارج شوند  که 
از این طریق بین ۸۰ تــا ۱۰۰ درصد  ظرفیت را 
افزایش می دهند. افندی زاده گفت: در کنار این 
اقدام با گمرک هم  توافق شده که به صورت ۲۴ 
ساعته فعالیت کنند و فاز یک آن تا یکی دو هفته 
دیگر افتتاح می شود اما ســاخت راه نیاز به آب 
وهوای مخصوص دارد  که با توجه به بارش باران 
امکان تکمیل راه نیست.  وی بیان کرد: با گمرک 
توافق شده پایانه ۲۴ ســاعت و پایانه موقت و فاز 
دو پلی ساخته شــود و برای آنکه از سایت موقت 
استفاده شــود در کنار جاده دسترسی در یکی 
دو هفته آینده افتتاح می شــود. آستارا منطقه 

ای  با باران زیاد اســت و عملیات ساخت نیاز به 
آب وهوای غیر  بارانی دارد بنابراین فاز دو  کمی 
زمان بر است. وی گفت:ظرفیت پایانه آستارا ۲۵۰ 
کامیون در روز از ســمت ایران و ۲۵۰ کامیون از 
سمت آذربایجان است که در مجموع ۴۰۰ تا ۵۰۰ 
تا است و فعلا مشکل خاصی از نظر زمان نیست 
و صف کامیون ها کوتاه تر هم  می شود  با ساخت 
پایانه موقت .افندی زاده گفت: اگر خلافی اتفاق 
می افتد باید شکایت شود به  دستگاه ها ینظارتی 
و هیچ پول اضافه ای را راننده نباید بدهد و عبور 
از پایانه ها نوبتی است . ساخت پایانه موقت جاده 

دسترسی  را افزایش می دهیم .

سخنگوی شورای رقابت با تأکید براینکه آسیب  
شناسی وضعیت بازار خودرو در شورای رقابت در 
جریان است، گفت: تا تصویب و اعلام این شورا، 
هیچ تغییری در نحوه مدیریت این بازار انحصاری 

اتفاق نمی افتد.
سپهر دادجوی توکلی سخنگوی شورای رقابت 
در واکنش به اظهارات اخیر منطقی معاون وزیر 
صمت مبنی بر اینکه در »سند جدید خودرو که 
تا پایان سال ابلاغ می شود و بر اساس آن نقش 

تنظیم گری و نظارت بر عهده شــورای رقابت و 
تعیین قیمت بر عهده خودروســاز خواهد بود و 
وزارت صمت نیز سیاستگذاری می کند«، گفت: 
آسیب  شناسی وضعیت بازار خودرو در شورای 
رقابت در جریان اســت. وی افزود: تا تصویب و 
اعلام این شورا، هیچ تغییری در نحوه مدیریت 
این بازار انحصاری اتفاق نمی افتد. با گمانه زنی 
نباید موجب التهاب بازار شــد. تصمیمات شورا 

شفاف، به موقع و رسمی اطلاع رسانی می شود.

تهران- ایرنــا- وزیر صنعت، معدن و تجارت در نامــه ای به معاون اول 
رییس جمهور خواستار اصلاح آیین نامه اجرایی قانون امور گمرکی برای 
حل مشکل ورود موقت فرش دستباف شد. به گزارش مرکز ملی فرش 
و صنایع خلاق ایران، »عباس علی آبادی« وزیر صنعت، معدن و تجارت 
امروز با ارســال نامه ای به »محمد مخبر« معاون اول رئیس جمهوری 
خواســتار بازنگری و اصلاح آیین نامه اجرایی قانون امور گمرکی برای 

حل مشکل ورود موقت فرش دستباف شد. 
در این نامه آمده است: نظر به جایگاه و اهمیت فرش دستباف ایرانی به 
لحاظ اشتغال زایی و ارزآوری و با توجه به بهره مندی از وجود استادکاران 

به نام و مطرح در کل کشــور و با توجه به اینکه فرش دســتباف، یک 
کالای سرمایه ای است؛ پس از صدور نیز نیاز به خدمات پس از فروش 
از جمله عملیات رفو، شستشو و رنگ برداری داشته و به دلیل مشکلات 
لزوم اخذ تضمین جهت ورود موقت این گونــه فرش ها علاوه بر فراهم 
آوردن زمینه مهاجرت استادکاران مرمت فرش دستباف به کشورهای 
همسایه، عملًا صرفه اقتصادی برای اســتفاده از این ظرفیت بالقوه از 
بین رفته اســت که در صورت ارائه تســهیلات لازم برای تعداد زیادی 
از افراد مجرب که ســالیان متمادی به این حرفه اشــتغال داشته اند و 
اینک در کشورهای ترکیه و پاکستان و... از توان و تجربه آنها استفاده 

می شود، امکان اســتمرار فعالیت در کشور فراهم شــده و با ایجاد این 
تســهیلات امکان ورود موقت فرش های خارجی نیز میســر و درآمد 
 ارزی مناســبی به همراه ایجاد اشــتغال پایدار برای بخشــی از اقشار 

جامعه فراهم خواهد شد.
لازم به ذکر است که فعالان صنعت فرش دســتباف بارها این نکته را 
گوشزد کرده اند که اصلاح نشــدن این قانون و هزینه بالای ورود فرش 
مستعمل باعث شده تولیدکنندگان برای تعمیر و خدمات پس از فروش 
با مشکل مواجه و نیروی کار مرمت کار مجبور به مهاجرت به ترکیه شود 

که با اقدام اخیر این موضوع مرتفع می شود.

مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالای اساسی 
وزارت جهاد کشــاورزی از جریمــه ۸۷ میلیارد 
تومانی دو کارخانه لبنیات در استان تهران خبر 

داد.
مسعود امراللهی مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت 
بــر کالای اساســی وزارت جهاد کشــاورزی، 
از اجرای طــرح نظارتی بر کارخانجــات تولید 
لبنیات جهت رعایت دستورالعمل ۵۰ درصدی 
میزان شــیر ورودی بــرای تولیــد ۴ محصول 
کالای تکلیفی خبر داد و گفــت: در بازدیدهای 
انجام شــده در اســتان تهران، گــزارش تخلف 
حــدود ۸۷ میلیارد تومانــی دو کارخانه لبنی را 

 به ســازمان تعزیرات حکومتی جهت بررســی
 اعلام کرده ایم.

او افزود: طرح نظارتی بر کارخانجات تولید لبنیات 
جهت رعایت دســتورالعمل ۵۰ درصدی میزان 
شیر ورودی برای تولید ۴ محصول کالای تکلیفی 
تنظیم بازاری از جمله ماســت دبــه ای دو و نیم 
کیلوگرمی، شــیر نایلونی ۹۰۰ گرمی کم چرب، 
شــیر یک لیتری کم چرب و پنیر UF چهارصد 

گرمی است.
مدیرکل دفتر بازرسی و نظارت بر کالای اساسی 
وزارت جهاد کشاورزی با تأکید بر اینکه این طرح 
در سراسر کشــور در حال اجرا اســت، گفت: در 

اجرای این طرح از کلیه واحدهای تولید لبنیات در 
سراسر کشور بازدید می شود و چنانچه هر واحد 
تولیدی دستورالعمل ابلاغی را رعایت نکند مطابق 

قانون با آن تولیدکننده برخورد خواهد شد.
امراللهی گفــت: محصولات غنی شــده قیمت 
اعلامی از طرف سازمان حمایت از مصرف کننده 
ندارند و کارخانجات تولیدی محصولات تنظیم 
بازاری را با عنوان پروبیوتیک و D۳ تولید می کنند 
که خلاف مصوبه تنظیم بــازار بوده و با متخلفان 
برخورد قانونــی می شــود. او از تولیدکنندگان 
درخواست کرد تا در روند تولیدی اصلاحات لازم 

را انجام دهند.

محمدرضــا فرجــی  تهرانی، نایــب رئیس اتاق 
اصناف تهران با اشــاره به تعطیلی فروشگاه های 
لپ تاپ گفت: این روزها به دلیل شــرایط رکود 
تورمــی شــاهد تعطیلــی واحدهــای صنفی 
هســتیم، رکــود بــازار باعــث عقب نشــینی 
ســرمایه گذاران در صنــف فنــاوران شــده و 
 بسیاری از فعالان این بازار با گذشت زمان دچار 

زیان دهی شدند.
به گفته رئیــس اتحادیه فنــاوران رایانه تهران 
به دلیل کاهش عرضه لپ تاپ در بازار شــماری 
از فعالان این صنف مجبور بــه عرضه کالاهای 
بی کیفیت شــده اند و همچنیــن کاهش قدرت 
خرید مــردم آنها را به خرید کالاهای اســتوک 
سوق داده است. نایب رئیس اتاق اصناف افزود: 
شــکل گیری یک زنجیــره ضرردهــی در بازار 
 فناوران ریــزش اعضای این صنــف را به همراه 

داشته است.
فرجی تهرانــی همچنیــن به دلایــل تعطیلی 
فروشــگاه های لپ تاپ و تجهیــزات مربوط به 
آن اشــاره کرد و گفت: یکی از مهم ترین دلایل 
تعطیلی صنف فناوران این اســت که ۹۰ درصد 
اقلام مربــوط به این صنف وارداتی اســت و اگر 

برخی اقــلام هم تولید داخل باشــند مواد اولیه 
آنها وارداتی اســت و در ایران مونتاژ می شــود. 
بنابرایــن محــدود شــدن واردات کالاهــای 
 آی تی و مــواد اولیه تولیــد آنها به رکــود بازار 

انجامیده است.
رئیــس اتحادیه صنف فنــاوران یارانــه تهران 
خاطرنشان کرد: شرکت های مادر کالا را به طور 
مستقیم به تجار نمی  فروشــند و تجار مجبورند 
یک سیکل دور زدن تحریم را طی کنند که برای 
آنها هزینه بر اســت در همین حال واردات این 
کالا به روش قاچاقچیان برای آنها ارزان تر تمام 
می شود در نتیجه قاچاقچی حضور قدرتمندتری 

در بازار دارد.
نایب رئیس اتاق اصنــاف تهران همچنین اظهار 
کرد: گاهی اوقات به دلیل حجــم بالای تقاضا و 
در همین حال عرضه نشدن کالا، کالای قاچاق 
مشــابه روانه بازار می شــود که کیفیت بیشتر 
این کالاها پایین  اســت. وی ادامــه داد: چالش 
دیگری که صنف فناوران با آن روبه رو هســتند، 
بوروکراســی های اداری در نحوه تخصیص ارز و 

ثبت سفارش کالاست.
فرجی با بیــان اینکه کالاهای حــوزه آی تی در 

کشــورهای توســعه یافته معــاف از مالیات بر 
ارزش افزوده اســت، گفت: اکنــون دولت برای 
اداره کشــور مجبور اســت از صاحبان مشاغل 
مالیات اخذ کند و این مالیات ســتانی شــامل 
تمام صنوف می شــود. متاســفانه بســیاری از 
هم صنفان ما به دلیل واردات کالاهای تحریمی 
 ناملایمت هایــی را از ســوی ســازمان مالیاتی 

متحمل می شوند.
رئیس اتحادیــه صنف فناوران رایانــه در رابطه 
با به روزرســانی تلفن های همــراه و جایگزینی 
آنها بــا لپ تــاپ بیان کــرد: شــاید تلفن های 
همراه با به روزرســانی امکانات خود بســیاری 
از نیازهــای افــراد را تامین کنند اما بی شــک 
امکانــات لپ تاپ با تلفن همراه بســیار متفاوت 
 اســت و انجــام برخی کارهــا با تلفــن موبایل

 امکان پذیر نیست.
نایب رئیس اتاق اصناف تهران همچنین یادآور 
شد: به دلیل کاهش قدرت خرید مردم آنها توان 
خرید لپ تاپ را ندارند. چنانچه کسی نیاز ضروری 
داشته باشــد به ســراغ خرید لپ تاپ استوک 
می رود که امســال به دلیل تورم این بازار هم از 

رونق افتاده است.

حســین جوانمرد، رئیس اتحادیه صنف نقاشان 
خودرو تهران کارشناسان غیرمجاز در فضای مجازی 
و نقاشــان خیابانی را دو مورد دردسرساز برای این 
صنف معرفــی کرد و گفت: فعــالان این صنف در 
معرض مواد شیمیایی خطرناک و آسیب زا قرار دارند. 
افزایش سن بازنشستگی، این روزها ذهن بسیاری از 
مردم را درگیر خود کرده و این درگیری در خصوص 
مشاغل سختی که به دلایل نامعلوم، مورد بی مهری 
قرار گرفته اند، بیشتر هم هست. صنف نقاشان خودرو 
یکی از آن هاست و جان اعضای آن با وضعیت کنونی 

بیمه به جد در خطر است. 
قرار گرفتن آن ها در معرض مواد شیمیایی خطرناک 
و آسیب زا، مسئله ایســت که به راحتی نمی توان 
از کنــار آن عبور کرد. در این خصوص با حســین 
جوانمرد مداینی، رئیس اتحادیه صنف نقاشــان 
خودرو تهــران، گفت وگویی داشــتیم تا علاوه بر 
توجه به این معضل مهم، نگاهی کوتاه به دو مورد 
دردسرســاز برای اعضای این اتحادیــه بیندازیم؛ 
کارشناسان غیر مجاز در فضای مجازی و نقاشان 

خیابانی.
رئیس اتحادیه صنف نقاشان خودرو تهران در گفت 
وگو با پایگاه اطلاع رسانی اتاق اصناف تهران با اشاره 

به مشکل بیمه اعضای اتحادیه، نسبت به سختی 
کار در این صنف و عواقب و تبعاتی که برای سلامت 
اعضای آن دارد، هشــدا می دهد. حسین جوانمرد 
با اشاره به سختی کار، توضیح می دهد: از آنجا که 
اعضای این اتحادیه با مواد شیمیایی، رنگ و تینر سر 
و کار دارند و جسم و جان آن ها در معرض آسیب ها و 
بیماری های بسیاری قرار دارد، در بحث بیمه و سن 
بازنشستگی باید مورد توجه قرا گرفته و با توجه به 

قانون مشاغل سخت به سن بازنشستگی برسند.
جوانمــرد می  افزایــد: اعضای این صنــف، بعد از 
مدتی کارکردن، گرفتار بیماری های ریوی شده و 
سایر مشکلات ناشــی از در معرض مواد شیمیایی 
قرارگرفتن هم آن ها را تهدید می کند؛ مواردی که 
می تواند منجر به ســرطان شده و مشکلات جدی 

برای اعضاء و کارکنان این صنف به بار بیاورد.
رئیس اتحادیه صنف نقاشان خودرو تهران در ادامه به 
یکی از تبعات حل نشدن مشکل بیمه اشاره می کند و 
می گوید: در حال حاضر، اعضای صنف، سن شان بالا 
رفته و جوانان هم با توجه به سختی کار و خطراتی 
که این صنف و سلامت اعضایش را تهدید می کند، 
تمایلی به حضور در این صنــف ندارند و به همین 
دلیل آینده صنف نقاشــان خودرو با چالش جدی 

مواجه شده است. بحث دیگری که رئیس اتحادیه 
صنف نقاشــان خودرو تهران به آن اشاره می کند، 
کارشناسی خودرو توســط افرادیست که از طریق 
سایت ها و به صورت غیرمجاز و در محل، بالای سر 
خودرو می روند که اکثرا هم کارشناسی شان غلط 
از آب در می آید و پر از اشــکال بوده و بیشتر مواقع 
 کار افراد را به دادســراها برای شکایت و پیگیری

 آن می کشاند.
جوانمرد می گوید: کارشناســی ها باید در مغازه و 
توسط اعضای صنف و زیر نظر اتحادیه انجام شود؛ اما 
تبلیغات غیرکارشناسی پلتفرم های فضای مجازی 
مثل دیوار، هم برای مشــتری هم اعضای صنف، 

چالش هایی را ایجاد کرده است.
نقاشان کنار خیابان، معضل دیگری هستند که برای 
اعضای اتحادیه صنف نقاشــان خودرو مشکلاتی 
را به وجود آورده اند. رئیس اتحادیه صنف نقاشان 
خودرو تهران، می گوید: شهرداری به نقاشان کنار 
خودرو هیچ توجه و نظارتی ندارد و شهروندان زیادی 
هم به دلایل متفاوت اتومبیل خود را به دست این 
نقاشان می سپارند و بعد که کار خراب می شود به ما 
برمی گردند و از طرفی به این اشخاص برای شکایت 

یا پیگیری کارشان دسترسی هم ندارند.

در ۸ ماه ۳۸ شرکت، ۹ هزار میلیارد تومان تأمین مالی کردند

تامین مالی دانش بنیان ها در فرابورس
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صفکامیونهادرپایانههایمرزیکوتاهشد

درخواستاصلاحآییننامهاجراییقانونامورگمرکیشورایرقابت:قیمتگذاریخودروتغییرنمیکند

دوکارخانهلبنیات۸۷میلیاردتومانجریمهشدند

مــل  عا یر مد
فرابورس گفت: 
در ۸ ماهه امسال 
شــرکت،   ۳۸
۹ هزار میلیارد 
تومان از مســیر فرابورس تأمین مالی 
کردند که ۴۵۰ میلیارد تومان آن متعلق 
به دانش بنیان ها بوده است. محمدعلی 
شیرازی با اشاره به اینکه بازار نوآفرین 
از دو تابلوی رشد و دانش بنیان تشکیل 

شده، بیان کرد: اولین 

شــرکت دانش بنیان هفته گذشته در 
هیئت پذیرش بازار نوآفرین مطرح و 

پذیرش شد.
به گفته وی، تابلــو دانش بنیان برای 
شرکت های دانش بنیان خلاق، نوآور و 
فعال در حوزه اقتصاد دیجیتال تعریف 
شده و حداقل سرمایه ثبت شده برای 
پذیرش در این تابلو ۱۰ میلیارد تومان 
اســت، این در حالی است که حداقل 
سرمایه ثبتی برای پذیرش در بازار دوم 

۶۰ میلیارد تومان است.
شیرازی با اشاره به تأمین مالی ۹ هزار 
میلیارد تومانی شرکت ها در ۸ 

ماهه امســال در فرابورس گفت: در ۸ 
ماهه امسال ۳۸ شرکت، ۹ هزار میلیارد 
تومان تأمین مالی کردند که ۴۵۰ میلیارد 
تومان آن متعلق به دانش بنیان ها بوده 
است. مدیرعامل فرابورس در ادامه این 
مراسم به لزوم افزایش سواد مالی در بازار 
سرمایه نیز تأکید کرد و گفت: چالش مهم 
بازار سرمایه کشور ضعف آموزش و سواد 

مالی است.
وی با اشــاره به تجربه ســال ۹۹ بازار 
ســرمایه گفت: بخش عمده ای از ضرر 
و زیان  ســهامداران به دلیل نبود سواد 

مالی در میان 

سرمایه گذاران بود. مدیرعامل فرابورس 
با تأکید بر اینکه بازار سرمایه در زمینه 
ســواد مالی به خصوص در حوزه تأمین 
مالی جای کار زیــادی دارد، ادامه داد: 
در این زمینه فقــدان آموزش و دانش 
در بازار ســرمایه بســیار زیاد است. 
بازار ســرمایه امروز به لحاظ ابزارهای 
متنوع هیچ کمبودی ندارد اما بسیاری 
 از مدیران آشــنایی کافی با این ابزارها 

ندارند.
وی در پایان با بیان این که این فقدان 
مأموریت ســنگینی را برای دو گروه 
ایجاد می کند، توضیح داد: گروه اول 
آموزش دهندگان از مقطع دبســتان 
تا سطوح بالاتر و گروه دوم مشاوران 
ســرمایه گذاری دارای مجــوز از 
سازمان بورس هستند که برای انواع 
ســرمایه گذاری و تأمین مالی باید از 

آن ها مشاوره گرفت.

شایلی قرایی
News kasbokar@gmail.com

رسالت دانش بنیان ها برای اشتغال زایی
مهدی غیبی، کارشناس فناوری

شرکتهای دانش بنیان و استارت آپها با تغییر نگاه به راه اندازی مشاغل از شکل سنتی به دیجیتال، موجب رونق بازار کار شدند. نگاه 
سرمایه گذاران نیز از نگاه سنتی سرمایه گذاری به ندریج به سرمایه گذاری بر روی بخش خلاق و نگاه نو تغییر پیدا کرد. راهکار مناسب 

برای تحقق رشد اقتصادی نیز همین فرآیند است. اینکه نگاه از سمت بخش سنتی به سمت بخش دیجیتال تغییر پیدا کند.
چون حوزه فناوری اطلاعات ایجاد اشتغال مولد می کند، در کوتاه مدت اجرای برخی پروژه ها باعث بیکارشدن عده ای می شود. اما در 
درازمدت در این حوزه می توان بهترین عملکرد را مطابق با موازین اقتصاد مقاومتی مدنظر رهبر انقلاب داشت. لذا وزارت ارتباطات در 

این حوزه رسالت مستقیمی برای ایجاد اشتغال ندارد، اما می تواند بستر ساز ایجاد اشتغال باشد.
استارت آپها، دانش بنیان ها و به طور کلی اقتصاد دیجیتال در هر حوزه ای که وارد شوند، باعث افزایش بهره وری و یا به عبارت دیگر 
مولد بودن می شود. اقتصاد دیجیتال در بلندمدت بسیار سودده خواهد بود. در بحث اشتغال نیز ممکن است در کوتاه مدت تسهیلات 
ورود فناوری اطلاعات به حوزه اقتصاد مثبت نباشد، اما در بلندمدت این رویه تغییر خواهد کرد و فناوری اطلاعات باعث ایجاد مشاغل 
بیشتری خواهد شد. وقتی که بدنه سنتی سرمایه گذاران مشاهده کند که نسل جوان با کمترین سرمایه ها می توانند کسب وکارهای 

خوبی را راه اندازی کنند، در این حوزه سرمایه گذاری بیشتری خواهند داشت. 
امری که از سوی استارت آپ ها بیشترین نیاز به آن احساس می شود، امر سرمایه گذاری است.  معمولا یک شرکت نوپای موفق قابلیت 
رشد بیشتری نسبت به یک شــرکت جا افتاده دارد. یعنی می تواند با ســرمایه ای کمتر، نیروی کار یا زمینه رشد بیشتری نسبت به 
شرکت های قدیمی داشته باشد. شرکت های نوپا برای رشد سریع خود نیاز به جذب سرمایه دارند و در این راه گزینه های مختلفی نیز 
 وجود دارد. شرکت های دیگر یا افراد سرمایه گذار می توانند به شرکت های نوپا با تبادل پول نقد در برابر سهام کمک کنند تا فعالیت خود 

را شروع کنند.
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فناوری و 
اطلاعات

بومیسازیتجهیزاتصنعتحفاریباتواندانشبنیانها
بومیسازیتجهیزاتباتواندانشبنیانها

به منظور رفع نیازهای فناورانه مرتبط با پروژه های حفاری شــمال وبومی سازی 
تجهیزات صنعت حفاری، با ۹ شرکت دانش بنیان و پژوهشگاه صنعت نفت،قرارداد 

امضا شد.
به منظور رفع نیازهای فناورانه مرتبط با پروژه های حفاری شمال و بومی سازی 
تجهیزات صنعت حفاری، ۹ قرارداد با شرکت دانش بنیان با حضور علیرضا سلمان 
زاده مدیرعامل حفاری شمال، عظیم کلانتری اصل رئیس پژوهشگاه صنعت نفت 

و مدیران شرکت های دانش بنیان جمعٱ به ارزش ۴۶۰ میلیارد ریال امضا شد.
بومی سازی شفت اصلی تاپ درایو حفاری به ارزش ۹۸ میلیارد ریال، بومی سازی 
شیر کنترل فوران رشته حفاری به ارزش ۱۲۸ میلیارد ریال، تدوین دانش فنی و 
بومی سازی اقلًا الاستومری صنعت حفاری به ارزش ۵۰ میلیارد ریال و بومی سازی 
فیلترهای سوخت و روغن دیزل ژنراتورهای کاتر پیلار به ارزش ۱۵ میلیارد ریال 

از جمله موضوعات انعقاد قرارداد حفاری شمال با شرکت های دانش بنیان بود.
بومی ســازی لاینرهای پمپ گل حفاری به ارزش ۵۰ میلیارد ریال، استفاده از 
تکنولوژی نانو کامپوزیت برای بهبود خواص ســایش و خوردگی گیت شیرهای 
دروازه ای فشار بالا به ارزش ۱۵ میلیارد ریال، بومی ســازی انواع دوپ حفاری و 
گریس پایه ســکوهای جک آپ دریایی به ارزش ۱۵ میلیارد ریال و بومی سازی 
فیلترهای هوای دیــزل ژنراتورهای کاتر پیلار بــه ارزش ۴ میلیارد ریال از دیگر 
موضوعات انعقاد قرارداد با شرکت های دانش بنیان فعال در صنعت نفت به شمار 

می رود.
همچنین در این مراسم، قرارداد خدمات مشاوره، طراحی، آزمایشگاهی، تسهیلات 
سرچاهی و ســایر خدمات حفاری میان حفاری شمال و پژوهشگاه صنعت نفت 
به ارزش ۸۰ میلیارد ریال امضا شد. تفاهم نامه ساخت و بازسازی انواع شیرهای با 
فشار بالا در صنعت حفاری نیز در این جلسه بین شرکت حفاری شمال و یکی از 

شرکت های دانش بنیان به امضا رسید.
علیرضا سلمان زاده، مدیرعامل حفاری شــمال در این مراسم اظهار داشت: این 
شرکت بر اساس سیاســت های ابلاغی بنیاد مســتضعفان، در خصوص توسعه 
صنعت نفت در بخش بالادستی اقدامات وسیعی را در برنامه دارد. وی افزود: هر 
کدام از قراردادهایی که به نتیجه برسد، یکی از تجهیزات و اقلامی که پاشنه آشیل 
انتظارات دکل های حفاری بوده، داخلی سازی می شــود و این امر، از عدم النفع 
روزانه ده ها هزار دلاری جلوگیری می کند؛ از این رو قراردادها و تفاهم نامه ای که 

امروز به امضا رسیده، بسیار برای صنعت نفت ایران کار ارزشمندی است.

تخصیصاعتبارخدماتشــبکهآزمایشــگاهیویژه
شرکتهایدانشبنیان

معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی از تخصیص اعتبار حمایتی 
ویژه شــرکت های دانش بنیان نوپا به میــزان ۷۰ درصــد هزینه های خدمات 

آزمایشگاهی و تا سقف ۲۰۰ میلیون ریال خبر داد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاســت جمهوری، رضا 
اسدی فرد با بیان اینکه شبکه آزمایشگاهی فناوری های راهبردی به منظور افزایش 
بهره وری زیرساخت های آزمایشگاهی کشور ایجاد شده  است، گفت: این شبکه 
آزمایشــگاهی، خدمات متنوعی در حوزه های مختلف فنی و مهندسی همچون 
مکانیک، مواد و متالــورژی، برق و الکترونیک، شــیمی، هوافضا، معدن، محیط 
زیست، کشــاورزی و گیاهان دارویی، حوزه های زیست فناوری و پزشکی مانند 
داروسازی، سلول های بنیادی، مهندسی بافت، حوزه های علوم شناختی و مغز، 

صنایع دستی، مواد غذایی و ... ارائه می کند.
وی تصریح کرد: در راستای حمایت از شرکت های دانش بنیان نوپا، معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری، بخشــی از هزینه های استفاده 
از خدمات آزمایشــگاهی را در قالب یارانه دریافت خدمات از مراکز عضو شبکه 

آزمایشگاهی پرداخت می کند.
به گفته معاون توسعه شرکت های دانش بنیان معاونت علمی، اعتبار حمایتی ویژه 
شرکت های دانش بنیان نوپا به میزان ۷۰ درصد هزینه های خدمات آزمایشگاهی 
و تا سقف ۲۰۰ میلیون ریال است که از مراکز عضو شبکه آزمایشگاهی )مراکز با 

وضعیت عضویت فعال به بالا( قابل دریافت است.
اسدی فرد در خصوص فرایند حمایت افزود: متقاضیان جهت دریافت این حمایت 
نخست باید به سامانه خدمات اعتباری شبکه آزمایشگاهی فناوری های راهبردی 
به نشانی my.labsnet.ir مراجعه و درخواست فعال سازی اعتبار ویژه شرکت 
های دانش بنیان نوپا در بخش اعتبارات و بارگذاری مستندات را ثبت کنند. در 
مرحله دوم، درخواست توسط شبکه آزمایشگاهی بررسی شده و در صورت تائید 

درخواست اعتبار فعال خواهد شد.
وی در پایان تاکید کرد: مهلت استفاده از این اعتبار تا پایان اسفند ۱۴۰۲ است. 
مستندات لازم برای دریافت این حمایت، شامل طرح تحقیق و توسعه محصول 
مورد نظر و آزمون های درخواستی است که شرکت نوپا باید به صورت مختصر و 

مکتوب در زمان ثبت درخواست در سامانه بارگذاری کند.

اینترنتماهوارهایرویموبایلهایمعمولیمیآید
اسپیس ایکس در ماموریت آینده خود ۶ ماهواره اســتارلینک مجهز به قابلیت 
Direct to Cell را به مدار زمین می فرستد تا دسترسی جهانی به ارسال پیامک 
و برقراری تماس برای موبایل های معمولی را فراهم کنند. اسپیس ایکس تصمیم 
دارد دسته ای از ماهواره های اینترنتی استارلینک را در ۲۹ دسامبر به فضا بفرستد. 
قرار است یک موشــک فالکون ۹ همراه ۲۱ ماهواره اســتارلینک از مقر فضایی 
وندربرگ در کالیفرنیا به فضا پرتاب شود که برخی از آنها نیز قابلیت های پیشرفته 
ای دارند. این شــرکت در بیانیه مربوط به توصیف ماموریت نوشته است: در این 
عملیات ۶ ماهواره استارلینک با قابلیت Direct to Cell به فضا پرتاب می شوند 
که به اپراتورهای شبکه موبایل سراسر جهان اجازه می دهند دسترسی جهانی به 
ارسال پیامک، برقراری تماس و جستجو در اینترنت روی خشکی، دریاچه یا آب 

های ساحلی را فراهم کنند.
به نوشته گیزمودو اسپیس ایک تصمیم دارد با ارسال نخستین دسته ماهواره های 
مجهز به Direct to Cell این فناوری را در مدار زمین آزمایش کند تا بتواند در 

آینده دامنه فعالیت خود را از برج های مخابراتی فراتر ببرد.
در اصل نیز قرار بود سرویس »فضا به موبایل« با کمک نسل جدید ماهواره های 
اینترنتی استارلینک تسهیل شود. البته مدتی طول می کشد تا این ماهواره ها به 
مدار زمین ارسال شوند زیرا بزرگتر از آن هستند که روی یک موشک فالکون ۹ 

سوار شوند و برای ارسال آنها باید منتظر تکمیل شدن موشک استارشیپ ماند.
پیش از این نیز اسپیس ایکس تاییدیه آزمایش تماس های Direct to Cell بین 
ماهواره های استارلینک و موبایل های معمولی را دریافت کرده بود. کمیسیون 
فدرال ارتباطات آمریکا درخواست اســپیس ایکس برای آزمایش ماهواره های 
جدید را به مدت ۶ ماه تایید کرد. در این فرایند که با همکاری شرکت مخابراتی 

تی موبایل انجام می شود، ۲ هزار دستگاه و ۸۴۰ ماهواره به کارگرفته می شوند.
اگر همه چیز طبق برنامه پیش برود بوستر اول موشک فالکون ۹ حدود ۸.۵ دقیقه 
پس از پرتاب به طور عمودی روی پهپاد کشــتی اســپیس ایکس فرود می آید. 
همچنین قرار است ۲۱ ماهواره اســتارلینک ۶۲.۵ دقیقه پس از پرتاب از بوستر 
بالایی موشک جدا شوند. اســتارلینک تاکنون بیش از ۹۰ ماموریت فضایی در 

۲۰۲۳ میلادی انجام داده است.

اخبار

معاون علمی، فناوری و اقتصاد 
دانش بنیــان رییس جمهور 
از تســهیل فرآینــد ارزیابی 
شــرکت های دانش بنیــان 
نوپا و تخصیص حمایت های 
متناســب با نیاز و نوع شــرکت ها بر مبنای آیین نامه 

ارزیابی جدید خبر داد.
به گزارش معاونت علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
ریاست جمهوری، جمعی از شــرکت های دانش بنیان 
بلوغ یافته و توانمند پــارک علم و فناوری، دانشــگاه 
فردوسی و دانشگاه آزاد مشهد در نشستی با حضور معاون 
علمی، فناوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس جمهوری، 
دستاوردها و توانمندی هایشان را معرفی و به بیان نیازها 

و دغدغه هایشان پرداختند.
دهقانی در این نشست با اشــاره به این که توسعه بازار 
محصولات و خدمات دانش بنیان در ســطح استان ها از 
اصلی ترین محورهای فعالیت معاونــت علمی در ابعاد 
ملی است، ادامه داد: استان خراسان رضوی و شهر مشهد 
ظرفیت های بالقوه و بالفعل زیــادی در حوزه تولیدات 
فناورانه محصولات دانش بنیان دارد و ســفر دو روزه به 
استان خراســان رضوی با هدف شناخت توانمندی ها، 
مشکلات و دغدغه های بخشی از این شرکت ها و تسهیل 
خدمات و حمایت های لازم برای رونق کسب و کارهای 
دانش بنیان، خلق ارزش افزوده و اشتغال زایی آن ها است.

وی با بیان این که حمایت های معاونت علمی، متناسب با 
نوع فعالیت، ابعاد و اندازه شرکت های دانش بنیان تعریف 
شده است، ادامه داد: با توجه به این که در نظام ارزیابی 
جدید شرکت های دانش بنیان، شرکت ها در سه دسته 
دانش بنیان نوپا، دانش بنیان فناور و دانش بنیان نوآور قرار 
می گیرند، طیف حمایت هایی که هریک از این شرکت ها 

دریافت می کنند متناسب با نوع و نیازشان خواهد بود.

به گفته دهقانی، عمده حمایتی که شرکت های دانش 
بنیان نوپا دریافت می کنند متناسب با نیازهای تحقیقاتی 
و در قالب کمک های قرض الحســنه و بلاعوض است و 
شرکت های دانش بنیان بزرگ و بلوغ یافته حمایت های 
متناسب با تأمین مالی، توســعه محصول، سرمایه در 
گردش اســتقرار و مهم تر از همه توســعه بازار دریافت 

می کنند.
رئیس بنیاد ملی نخبگان با تاکید بر این که توسعه بازار 
محصولات و خدمات دانش بنیان بــا ایجاد زمینه های 
پیوند این شــرکت ها به دســتگاه ها و صنایع مختلف، 
مهم تریــن و کارامدتریــن حمایــت از شــرکت های 
دانش بنیان بزرگ به شمار می رود، افزود: این شرکت ها 
اگر بتوانند به زنجیــره ارزش صنایــع و اقتصاد پیوند 
بخورنــد می توانند شبکه ســازی کــرده و زنجیره وار، 
طیف گسترده ای از دیگر شرکت های دانش بنیان را به 

زنجیره های ارزش صنعت و بازار متصل کنند.
معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان رئیس جمهور 
با اشــاره به برنامه ویژه معاونت برای تحقق زیرساخت 
خدمــات اپراتوری هــوش مصنوعی برای تســهیل و 
گستردش دسترسی عموم جامعه به این فناوری، عنوان 
کرد: تلاش داریم بستری فراهم شود تا تمام بخش های 
جامعه ضمن استفاده از سرویس های هوشمند و مبتنی 
بر هوش مصنوعی از امکان کاربری و توسعه این فناوری 

برخوردار شوند. 
هوش مصنوعی در کشــور در نگاه عمومی، محدود به 
اســتفاده متخصصان فناوری اطلاعات است و شناخت 
سایر بخش های جامعه، به طور مثال دانش آموختگان 
مهندســی عمدتاً معطوف به چند ابــزار حوزه فناوری 
اطلاعات، ارتباطــات و دیجیتال محــدود می ماند. در 
صورتی که گستره این ابزارها بسیار بالاتر و گسترده تر 
اســت به طوری که می توانــد در تغییــر باورهای ما و 
کاربردهای هر صنعت و فناوری دیگری بســیار کارآمد 

شود.
وی افزود: برنامه ریزی های لازم صورت گرفته است تا 

با تجمیع ظرفیت ها و ابزارهای و زیرساخت ها خدمات 
جامع و یکپارچه هوش مصنوعی ارائه شــود و بتواند به 

توسعه این حوزه در کشور کمک کند.
معاون علمی، فنــاوری و اقتصــاد دانش بنیان رئیس 
جمهور، هــدف از تحول در آئین نامــه ارزیابی و تأیید 
صلاحیت شــرکت های دانش بنیان را ترغیب نخبگان 
دانشــگاهی و زایش شــرکت های دانش بنیان تحول 
آفرین دانســت و افزود: یکی از تغییرات اساســی آئین 
نامه ارزیابی شــرکت های دانش بنیان این بود که برای 
دانش بنیان نوپا شدن نیازی به داشتن محصول دانش 
بنیان نیست چرا که شــرکت ها برای رسیدن به مرحله 
محصول نیاز به دانش بنیان شــدن دارند. بســته های 
حمایتی هر کدام از انواع شــرکت ها اختصاصی شــده 
است و به هر نوع از شرکت های نوپا، دانش بنیان و نواور 
 متناسب با اندازه عملکرد و جنس فعالیت شأن حمایت 

تخصیص می یابد.
وی درباره تســهیل فرایند تأیید صلاحیت شرکت های 
دانش بنیان نوپا و تخصیص بخشی از اختیارات معاونت 
علمی در ایــن حوزه به پارک های علــم و فناوری حائز 

صلاحیت و معتمد کشــور گفت: بخشــی از اختیارات 
معاونت علمی در تأیید دانش بنیان شدن به پارک علم و 

فناوری خراسان واگذار می شود.
گفتنی است، معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رئیس جمهور در دومین روز ســفر به استان خراسان 
رضوی با حضور در پارک علم و فناوری استان خراسان 
رضوی، پای صحبت ها و دغدغه های شرکت های دانش 
بنیان نشست و دســتورات لازم را برای حل مساله ها و 

تسهیل فعالیت این کسب وکارها صادر کرد.
حضور در گلزار شــهدای پارک علم و فناوری اســتان 
خراســان رضوی و کلنگ زنی محل دائمی نمایشــگاه 
دســتاوردهای دانش بنیان پارک از دیگــر برنامه های 
دهقانــی بود. محــل دائمی نمایشــگاه دســتاوردها 
دانش بنیان پارک علم و فناوری استان خراسان رضوی 
در فضایی به مساحت دوهزار مترمربع احداث خواهد شد 
و محلی برای نمایش دستاوردها، برگزاری رویدادهای 
فناورانه و معرفی ظرفیت های دانش بنیــان و فناورانه 
و مکان اســتقرار دائمی محصولات حداقل ۶۰ شرکت 

دانش بنیان است.

خدماتجامعویکپارچههوشمصنوعیارائهمیشود

تسهیل فرآیند تایید شرکت های نوپا 
Newskasbokar@gmail.com

رییس پژوهشگاه علوم و فنون هسته ای بر اهمیت نقش 
افرینی جامعه نخبگانی در حوزه شتابدهنده ها و توسعه 
این سیستم ها تاکید کرد و گفت: فناوری شتابدهنده ها 

در حوزه صنعت و سلامت نقش مهمی دارند.
سید امیرحسین فقهی در مراسم رونمایی از نخستین 
رویداد ملی فرصت هســته ای که در مرکز نوآوری و 
فناوری رسا برگزار شد، ضمن اشــاره به اینکه علوم و 
فناوری هســته ای از جنس بین رشته ای است به این 
معنی که گســتره وسیعی از رشــته های دانشگاهی 
و تخصص هــا در علــوم و فناوری هســته ای حضور 
دارند، اظهار کرد: در صنعت هســته ای امنیت طبقه 
بندی می شــود و این امر به این دلیل است که وقتی 
شتابدهنده ای خراب می شود، کارایی لازم را نخواهد 
داشت ولی وقتی به یک راکتور آسیب جدی وارد شود 
منجر به حوادث جدی خواهد شــد، از این رو کلاس 
 های ایمنی در راکتورها و مســائل مرتبط با آن بسیار 

سختگیرانه است.
رییس پژوهشــگاه علوم و فنون هسته ای، الکترونیک 
و برق و قدرت، علــم آلیاژها و ســوپر آلیاژها و مواد با 
خلوص و گرید هســته ای، فناوری خلأ و کنترل را از 
فناوری های شتابگرها عنوان کرد و گفت: از این جهت 
کنترل در شتابگرها مهم بوده اســت که می خواهیم 
ذراتی را کنترل کنیم که با سرعتی نزدیک به سرعت 
نور حرکت کنند و اگر کسی بتواند سیستم کنترلی را 

برای این سیستم ها بسازد، هر چیز دیگری را می تواند 
طراحی کند.

وی همچنین ریخته گری های دقیق، شیمی، فیزیک، 
مغناطیس، سینکرونیزیشن بین دستگاهی در حوزه 
شتابدهنده ها را بسیار با اهمیت دانست و گفت: فناوری 
شتابدهنده ها در صنعت و سلامت بسیار مهم است ولی 
از دید من از شــتابدهنده مهمتر، ارتقا سطح صنایعی 

است که در حوزه ساخت شتابدهنده وارد می شوند.
فقهی با اشاره به اهمیت نقش افرینی جامعه نخبگانی 
در حوزه شتابدهنده ها و توسعه این سیستم ها گفت: 
علاوه بر اینها شــرکت های دانش بنیــان کوچک نیز 
در این زمینه مهم اســت چرا که ســرمایه گذاری در 
حوزه راکتورها به اندازه ای سنگین است که جوانان و 
شرکت های کوچک نمی توانند وارد شوند ولی در حوزه 
شتابدهنده می توانیم شاهد حضور گسترده جوانان و 
شرکت ها باشیم و معاونت علمی نیز بسیار هوشمندانه 

به آن توجه کرد.
رییس پژوهشــگاه علوم و فنون هسته ای ضمن بیان 
اینکه با طراحی و ساخت، طراحی و کاربردهای شتابنده 
ها، علوم پایه کشــور تقویت می شــود، تصریح کرد: 
فارغ التحصیلان فیزیک، شــیمی و زیســت شناسی 
دانشگاه های برتر کشور زمانی می توانند شغل داشته 
باشند که تجهیزات و ابزارهای مورد نیاز برای تحقیق 
فراهم باشد؛ از این رو اســت که در تاریخ کشور نشان 

داده شده که شتابدهنده ها نقش بسیار مهمی در حفظ 
سرمایه انسانی علوم پایه دارد.

وی پیشرفت موجود در کشورهای پیشرفته را مدیون 
علوم پایه دانست و گفت: رشــد علوم پایه نیز مدیون 
افرادی است که چنین ابزارهایی را ساخته اند. در حال 
حاضر بشر به دنبال این است که از ابعاد پیکومتر و نانو 
متر سر در بیاورد و تنها راه درک آنها پروب هایی است 
که ابعاد در ایــن مقیاس را اندازه گیــری کرد و ذرات 
شتاب داده شــده هســتند که می توانند پروب آنالیز 

مواد باشند.
فقهی با اشاره به اینکه اســاس ساخت تلویزیون های 
رنگی شتابدهنده ها هستند، گفت: خوشبختانه معاونت 
علمی درک خوبی از این حــوزه فناوری دارد و ارتباط 
خوبی با این معاونت، وزارت علوم و آموزش و پرورش 
ایجاد شده و باعث شده زنجیره تامین سرمایه انسانی 
برای توسعه فناوری کشور را با هم مدیریت کنیم و در 

این زمینه هماهنگی بسیار مهم است.
وی با تاکید بــر ضرورت توجه به جلوگیــری از انجام 
کارهای تکراری اظهار کرد: به نظر من نیروی انسانی 
از فناوری مهمتر اســت چون این نیروی انسانی است 
که فناوری را خلق و کاربردی می کنند. ما برای توسعه 
فناوری شتابدهنده ها با تعداد کمی از شرکت ها شروع 
می کنیم و باید به این موضوع توجه داشته باشیم که 
هر صنعتی با صنعت هســته ای مشارکت کرد، سطح 

توانمندی آنها ارتقا خواهد یافــت. به عنوان نمونه اگر 
صنعت خودرو با نیروی انسانی خود به صنعت هسته 
ای خدمتی ارائه دهد وقتی اقدام به خودروسازی کند 
دیگر آن خــودرو، خودروی قبلی نیســت و با کیفیت 

بالاتری خواهد بود.
رییس پژوهشــگاه علوم و فنون هســته ای ادامه داد: 
اینکه در مواردی از دســتیابی ما به فناوری هسته ای 
ممانعت می شود سلاح نیست بلکه همانطور که همگان 
می دانند دریچه حاکمیت فناوری بــرای عبور از این 

صنعت است.
فقهی در ادامه به توسعه فناوری فضایی و ارتباط آن با 
فناوری هسته ای اشاره کرد و گفت: ماهواره چگونه به 
صنعت هسته ای مرتبط می شود در حالی که بر روی 
زمین ساخته می شــود؟ زمانی که ماهواره پرتاب می 
شود، از یک فاصله به بعد از حفاظ زمین خارج می شود 
و تحت تابش های کیهانی و خورشیدی قرار می گیرند 
و زمانی که ایــن تابش ها برخورد به مــواد نیمه های 
ماهواره برخورد می کند باعث سوختن و کاهش عمر 

ماهواره می شود.
وی افزود: از این رو بشر برای مقابله با این عامل، مواد 
مقاوم در برابر این تابش ها بسازد که برای این امر نیاز به 
آزمایشگاه هایی داشته که این پرتوها را در زمین ایجاد 
کند و هیچ دستگاه دیگری قابلیت ایجاد این شرایط را 

ندارد مگر دستگاه شتابدهنده .

فروش شرکت چینی بایت دنس در سال ۲۰۲۳ با کمک 
کسب و کار تجارت الکترونیکی تیک تاک، به بیش از ۱۱۰ 
میلیارد دلار افزایش یافت و از فروش رقیب اصلی خود، 

شرکت تنسنت هولدینگ سبقت گرفت.
بلومبرگ به نقل از منابع آگاه نوشت: رشد ارزشمندترین 
اســتارتاپ جهان، مطابق با روند رشد ۳۰ درصدی است 
که در سال ۲۰۲۲ داشت و فروش بالغ بر ۸۰ میلیارد دلار 
را گزارش کرده بود. افزایش فــروش بایت دنس با وجود 

مشکلات اقتصادی در چین و برخوردها و محدودیت های 
قانونی بیشــتر در بازارهای بزرگی نظیر آمریکا و چین، 

حاصل شد.
بایت دنس که مالک تیک تاک و اپلیکیشن دوین )دوقلوی 
چینی تیک تاک( است، امسال موقعیت خود را به عنوان 
یکی از بزرگترین شــرکت های اینترنتــی چین در کنار 
شــرکت های تنســنت و گروه علی بابا، تحکیم کرد و از 
محبوبیت سرویس های شبکه اجتماعی خود برای توسعه 

فعالیت به کسب و کار تجارت الکترونیکی و حوزه های دیگر، 
بهره برد. رشد ۳۰ درصدی بایت دنس از رشد پیش بینی 
شده شرکت های شبکه اجتماعی متا و تنسنت که برآورد 
می شود امسال ۸۶ میلیارد دلار درآمد داشته باشد، پیشی 
خواهد گرفت. معلوم نیست بایت دنس که افشاگری ها و 
الزامات حسابرسی کمتری در مقایسه با شرکت های رقیب 
خود داشته، چگونه سودآوری داشته است. در حالی که آمار 
داخلی بایت دنس به طور مستقل حسابرسی نشده است، 

دفترهای این شرکت نشان می دهد که در سال ۲۰۲۳ به 
یکی از بزرگترین شرکت های شبکه اجتماعی چین تبدیل 
شده است. روزنامه فایننشیال تایمز در آوریل گزارش کرده 
بود که درآمد ناخالص بایت دنس بدون احتســاب بهره، 
مالیات، نوسان ارزی و استهلاک، ۷۹ درصد افزایش یافت 
و به حدود ۲۵ میلیارد دلار در سال ۲۰۲۲ رسید. بر اساس 
گزارش بلومبرگ، بایت دنس برای توسعه کسب و کار در 

سال ۲۰۲۴، روی بازار خانگی خود حساب می کند.

تهران- ایرنا- معاون علمی، فناوری و اقتصاد دانش بنیان 
رییس جمهور گفت: این معاونت ۴۰۰ عنوان خدمت 
متناسب با ابعاد و اندازه شرکت های دانش بنیان به آنها 

ارائه می دهد.
روح الله دهقانی فیروزآبادی در ادامه سفر دو روزه خود 
به مشهد با بیان اینکه، برنامه معاونت علمی برای حمایت 
از شرکت های دانش بنیان نســبت به ابعاد و اندازه این 
شرکت ها تعریف شده است، افزود: سه نوع شرکت دانش 
بنیان داریم که شامل شــرکت های دانش بنیان نوپا، 
شرکت های دانش بنیان نوآور و شرکت های دانش بنیان 

فناور هستند.
وی با بیان اینکه، طیف حمایــت های معاونت علمی، 
فناوری و اقتصاد دانش بنیان ریاست جمهوری از هریک 
از این شرکت ها متفاوت است، گفت: شرکت های نوپا 

عموما کمک های قرض الحسنه بلاعوض از معاونت برای 
توسعه دریافت می کنند و در لایه بالاتر نیز شرکت های 
بلوغ یافته عموما از تسهیلات مالی از جمله سرمایه در 
گردش به منظور توسعه هرچه بیشتر فعالی تهای خود و 

همچنین پیشبرد بازار بهره مند می شوند.
دهقانی فیروزآبادی تصریح کرد: معاونت علمی و فناوری 
و اقتصاد دانش بنیان درحال حاضر ۴۰۰ عنوان خدمت 
متناسب با ابعاد و اندازه شرکت های دانش بنیان به آنها 

ارائه می دهد.
وی ادامه داد: اگر شرکت های بلوغ یافته و تقریبا بزرگ 
حمایت شــوند و بتوانند به عنوان بازیگران اصلی وارد 
زنجیره اقتصاد و ارزش شوند، یک شبکه بزرگ از شرکت 
های دانش بنیان نوپا را هم به دنبال خود خواهند کشید؛ 

چراکه اینها با یکدیگر مرتبط هستند.

محققان پیشنهاد کرده اند از »ناوگان چند رباتی همزیست« 
مشــهور به SMuRF برای کمک بــه از رده خارج کردن 

واحدهای برق هسته ای در آینده استفاده شود.
سیستم SMuRF توســط گروهی از محققان دانشگاه 
گلاسگو، دانشگاه منچستر، آزمایشگاه بریستول رباتیک و 
دانشگاه هریوت وات ساخته شده است. دانیل میچل یکی 
از مولفان این پژوهش می گوید: ما نمونه اولیه ربات های 
SMuRF را طوری برنامه ریزی و طراحی کردیم تا توانایی 
ها و محدودیت های یگانه و همچنین سیستم عملیاتی خود 
را داشته باشند. آنها شامل انواع ربات های پرنده، دونده و 
همچنین متحرک) قادر به راه رفتن( هستند. ربات های 
مذکور می توانند برای انجام فعالیــت های مختلفی که 
برای انسان ها چالش برانگیز یا خطرناک هستند با یکدیگر 
همکاری کنند. یک ناظر انسانی می تواند از راه دور بر فعالیت 

های ربات ها نظارت کند. ربات ها یک حسگر داده مشترک 
دارند و قابلیت هایشان را برای دستیابی به نتایجی فراتر از 

توانایی شان به عنوان یک ماشین یگانه ترکیب می کنند.
SMuRFها روشی سریع و ایمن برای مقامات، رگولاتورها 
 RAICo و صنایع فراهم می کنند. قابلیت های آنها در واحد
در کامبریا نمایش داده شد و محققان نشان دادند این ربات 
ها به طور موفقیت آمیز ماموریت بررســی در یک مخزن 

شبیه سازی شده رادیو اکتیو را انجام دادند.
توانایی همکاری ربات ها مربوط به سیستم پیچیده سایبر-

فیزیکال است که توسط محققان ابداع شده و می تواند بین 
۱۶۰۰ حسگر و ربات ارتباط برقرار کند. ربات ها برای ایجاد 
نقشه ای ۳ بعدی از منطقه نیز با یکدیگر همکاری کردند. 
آنها از حسگرهای مخصوص خود برای ایجاد یک نسخه 

دیجیتال سه بعدی از فضا استفاده کردند.

لزومورودنخبگانبهتوسعهسیستمشتابدهندهها

شرکت مادر تیک تاک در فروش رکوردشکنی کرد

ناوگانرباتیکواحدهایهستهایراپاکسازیمیکنند۴۰۰ خدمت حمایتی توسط معاونت علمی به دانش بنیان ها ارائه می شود
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کار و
کارآفرینی 

»مســافر مرا مي دزدد«؛ 
اين جمله بــراي همه ما 
آشناســت زماني كه بين 
چند راننده تاكسي بر سر 
يك مســافر اختــاف به 
وجود مي آيد. بيكاري، فراغــت از تحصيل و پيدا 
نكردن شغلي متناســب با داشته ها ذهن بسياري 
را به سمت مسافركشــي مي برد. اين دلايل باعث 
شده است در هر مسير و خياباني تعداد ماشين هاي 
مسافركش از خود مســافران هم بيشــتر باشد. 
رقابتي كه براي پيدا كردن يك مســافر ميان اين 
ماشــين ها به وجود مي آيد گاهي به درگيري بين 
آنها مي انجامد. اين موضوع در شــهرهايي كه آمار 
بيكاري بسياري دارند مشهود تر است. البته برخي 
هم نه مسافركش هســتند و نه مجوز قانوني آن را 
دارند بلكه از ماشيني كه در اختيار دارند به عنوان 
وســيله اي براي درآمدزايي اســتفاده مي كنند و 
باعث مزاحمت براي مسافركشــان و تاكسيرانان 
مي شوند. اين مســافربران كه تعدادشان هم كم 
نيســت، بي توجه به كســاني كه تنها شغل شان 
مسافركشی است، گوي رقابت را از آنها ربوده اند و 

بازار درآمدي آنها را به نحوي خراب كرده اند. 
يك راننده تاكسي مي گويد: مسافركشي هم يك 
شغل است و بايد امنيت شغلي خود را داشته باشد. 
كساني كه در آژانس هاي تاكسيراني عضو هستند 
يا ماشين آنها عامت و نماد قانوني براي اين كار را 
دارد، وقت و عمر خود را صرف اين كار كرده اند اما 
متاسفانه برخي كساني كه با ماشين شخصي به اين 
كار مبادرت مي كنند هم باعث كم شــدن درآمد 
اين رانندگان شــده اند و هم به نوعي مانعي براي 
پيشرفت اين شغل و داشتن چهره اجتماعي خوب 

آن ايجاد كرده اند. 
اين راننده مي گويد: مسافركشــي هم يك شغل 
اســت با مجوزهاي قانوني خود، حضور بسياري از 
افرادي كه غيرمســتقيم و بدون هيچ گونه مدرك 
قانوني مبادرت به اين كار مي كنند و تعداد بسيار 
آنها جايگاه اين شغل را از بين برده و آرامش بازار آن 

را به هم ريخته به طوري كه هر كسي با داشتن يك 
وسيله نقليه، مسافركشي براي درآمدزايي را حق 
خود مي داند با اينكه اين فرد ممكن است كارمند يا 
در جايي مشغول به كار باشد. وي ادامه مي دهد: آيا 
وقت آن نرسيده كه مسافركشي هم به عنوان يك 
شغل تعريف شود و صاحب حقوق خاص خود باشد 

و ديگر افراد فاقد مجوز به آن اقدام نكنند؟ 
اين راننده در جواب اين ســوال »كسب وكار« كه 
آيا رنگ هاي زرد و ســبز تاكســي و ساير نمادهاي 
آن كه در حال حاضر گوياي تمايز اين ماشين ها با 
ماشين هاي شخصي است كمك بخش مساله نبوده، 
مي گويد: بسياري از رانندگان تاكسي شايد ميلي به 
اينكه ماشين شان به رنگ ديگري تغيير كند نداشته 
باشــند، به همين دليل اين رنگ ها فراگير نيست و 
بسياري از تاكســيرانان براي ماشين هايشان از اين 
رنگ استفاده نمي كنند از طرفي خيلي از مسافران 
از همين نمادها سوءاســتفاده مي كنند و كسي هم 
قادر به شناسايي آنها نيست. مساله ديگر اين است 
كه تشخيص اينكه آنها در حال مسافركشي هستند 
يا نه دشوار است و اين كار عما از نظر قانوني كاري 
ممكن نيست. مگر اينكه خود مسافران و مردم پيگير 
اين قضيه شوند و خود را موظف به مسافرت با كساني 
بدانند كه تاكسيران و مسافركش هستند نه مسافربر 

غيرقانوني. 
البته آنچه كه شــايد موجب گرايش خيلي ها به اين 
شغل شده رانندگي اســت. خيلي ها تصور مي كنند 
چون مهارت هاي رانندگي را دارند همين كافي است 
كه مسافركش باشــند در حالي كه مسافركشي هم 
قوانين و مقررات خاص خود را دارد و آن تنها منحصر 
به داشتن مهارت رانندگي نيست. احترام به مسافر 
و توجه به زمان و شــان و حقوق او، دقت در امنيت و 
آرامش مســافر، رعايت نرخ قانوني كرايه متناسب با 
مسير و مســافت ها كه قوانين مسافر كشي است، از 

چشم همين افراد سوءاستفاده گر پوشيده است. 
مسعود مهاجر، كارشناس حمل و نقل در اين مورد 
به »كسب و كار « مي گويد: متاسفانه با اينكه مسافر 
كشي به اين شــيوه در قانون راهنمايي و رانندگي 

ممنوع است هيچ گونه نظارت قانوني و رسيدگي 
به وضع آشفته مسافر كشي وجود ندارد. افرادي كه 
ماشين شــخصي دارند حتي به اندازه تاكسيرانان 
ديگر مســافر حمل مي كنند. آنها آزادانه در كنار 
تاكسي ها به انتظار مسافران مي ايستند و با وجودي 
كه هم پليس و هم نيروي انتظامــي از وجود آنها 
باخبر است هيچ كاري براي جريمه آنها نمي كند. 

اين كارشــناس مي گويد: عدم نظارت هاي قانوني 
و طولاني در اين مورد باعث شده كه كار اين افراد 
عادي شده و از نظر فرهنگي ميان همه جا بيفتند. 
اگر دولت تنها چند مورد از اين ماشين ها را جريمه 

كند شايد ما شاهد اين موضوع در كشور نباشيم. 
وي اين موضوع كه امــكان كنترل اين افراد وجود 
ندارد را به شــدت رد مي كنــد و مي گويد: كاما 
مشخص است و مي توان كسي را كه خانواده خود 
را سوار كرده از آن كه مسافر سوار مي كند تشخيص 
داد. اين ماشــين ها جلوي هر كسي ترمز مي كنند 
و در مكان هاي عمومي حضــور دارند و همه هم از 
حضور آنها باخبر هســتند، بنابراين اين موضوعي 
نيست كه بشود گفت از چشم ديگران پوشيده است 

و كنترل آن ممكن نيست. 
مســعود مهاجر مي گويــد: در همه كشــورهاي 

پيشــرفته و حتي متوســط هــم قانون بــا اين 
مسافركشــي هاي غيرقانوني برخورد می كند اما 
در كشــور ما نه تنها اقدامي صــورت نگرفته بلكه 
مشكل آفريني اجتماعي و اقتصادي آنها هم براي 
مردم و هم براي تاكســيرانان روز به روز بيشــتر 

مي شود. 
وي در ادامه توضيــح مي دهد: شــايد مهم ترين 
موضوعي كه باعث شــده خيلي ها به شــهرهاي 
بزرگ مهاجرت كند هم همين باشــد كه با وجود 
عدم قانوني براي منع مسافركشي هاي بدون مجوز، 
اين مهاجران خيالشــان راحت است كه اگر در آن 

شهر هيچ شغلي پيدا نكردند حداقل اين است كه 
مسافركشي مي كنند. 

احترام به قوانين و ضوابط شغلي براي هر جامعه اي 
تضمين كننده امنيت و درآمد و موقعيت آن شغل 
اســت. مسافركشــي به صورت غيرقانوني امنيت 
تاكسيرانان و آنها كه به صورت قانوني وارد اين شغل 
شده اند را از بين برده است. آيا زمان آن نرسيده كه 
به فكر جمع آوري انبوه مزاحمان و دردسرســازان 
اين شغل باشيم تا هر كس در قالب مسافركش به 
خود اجازه سوءاستفاده مالي، اجتماعي و فرهنگي 

از شغل ما را ندهد؟ 

»كسبوكار«ازبازارانبوهمسافركشيگزارشميدهد

آشفته بازار مسافرکشي

چهارمين جشــنواره هنر 
دســت بافته هاي ميــل و 
قاب در راستاي حمايت 
از ميراث ملــي و اقتصاد 
مقاومتي 22 تا 25 آذرماه 

در دانشگاه الزهرا برگزار شد. 
اين جشــنواره با محورهاي توجه بــه هنر بافت 
به عنوان صنايع دستي و ميراث ملي، سبك زندگي 
ايراني و اســامي، زمينه ايجاد اشتغال و كمك به 
اقتصاد خانواده، اقتصاد مقاومتي و ارزش نهادن به 

توليد ملي و نوآوري مدرن در ارائه مد برگزار شد. 
اين جشنواره با استقبال كارمندان، دانشجويان و 
ديگر بازديدكنندگان در دانشگاه الزهرا همراه شد. 
به مناسبت برگزاري اين جشنواره گفتگويي با دكتر 
فاطمه رضازاده، دبير جشنواره و عضو هيات علمي 
دانشكده روان شناسي و علوم تربيتي دانشگاه الزهرا 
داشتيم. دكتر رضا زاده با اشاره به كيفيت برتر كار 
بافندگان داخلي خواستار حمايت از آنان و ايجاد 

رشته آموزش بافت در سطح دانشگاه شد. 
 رضــازاده دربــاره چگونگــي شــكل گيري ايده 
برگــزاري ايــن جشــنواره گفــت: ســال 91 
نخستين جشــنواره هنرهاي بافتني در دانشگاه 
الزهرا برگزار شــد كه ســال هاي بعد يعني 92، 
 93 و امســال نيز اين جشــنواره به طــور مرتب

 برگزار شده است. 
وي دربــاره انگيزه برگــزاري اين نمايشــگاه به 
»كسب وكار« گفت: انگيزه من شخص مادرم بود 
كه از زماني كه يادم مي آيد، بافتني مي بافت و در 
حال حاضر كه 78 سال ســن دارد نيز همچنان به 
اين هنر مشغول اســت و آن را برطرف كننده آلام 
روحي و تسكيني براي تنهايي ها و مشكات زندگي 
مي داند. درنتيجه اين انگيزه اي براي گردهم آوردن 
دوستاني شــد كه به اين هنر اشــتغال دارند و با 
دست هاي هنرمند خود كالاهايي باكيفيت و زيبا 

توليد مي كنند. 
اين استاد دانشگاه در ادامه گفت: سال اول برگزاري 
اين جشنواره توانستيم حدود 12 نفر را با خودمان 
همراه كنيم كه خودم و مادرم در نخستين جشنواره 
به عنوان غرفــه دار فعال بوديم. ســال دوم تعداد 
غرفه ها به 60 عدد رسيد و سال سوم 120 غرفه در 

نمايشگاه فعاليت كردند. 
وي درباره كيفيت كار داخلــي گفت: وقتي لباس 
بافتني چيني را خريداري و حــدود چند وقت از 
آن اســتفاده مي كنيم، از شست وشوي اين بافت 
مي ترسيم چراكه با نخستين شست وشو ديگر قابل 
استفاده نيســت و بايد دور انداخته شود درحالي 
كه بافت هايي مربوط به20 سال پيش را مشاهده 

مي كنيم كه كار دست بانوان هنرمند ما بوده و هنوز 
قابل استفاده هستند. 

وي ادامــه داد: ســال 91 همزمان بــا برگزاري 
نخستين جشنواره و با توجه به نامگذاري آن سال 
از طرف مقــام معظم رهبري به نام ســال اقتصاد 
مقاومتي همراه با كسب وكار ايراني، به فكر افتاديم 
كه با برگزاري اين نمايشــگاه قدمي در همراهي با 
اين موضوع برداريم. با توجه به اســتقبال به عمل 
آمده از اين جشنواره، برگزاري اين نمايشگاه طي 
سال هاي بعدي در برنامه قرار گرفت كه مكان آن 
در محوطه دانشگاه پيش بيني شده بود. امسال با 
توجه به ايام سوگواري و نيز سرماي هوا، از برگزاري 
جشنواره منصرف شده بوديم ولي خوشبختانه با 
افتتاح مسجد دانشــگاه الزهرا )س( و استفاده از 
پتانســيل اين مكان براي برگزاري اين نمايشگاه، 
تصميم خود را عوض كرديم و اين نمايشــگاه در 

حال برگزاري است. 
دكتر رضــازاده درباره مشــكات برگــزاري اين 
جشنواره گفت: متاســفانه به دليل كمبود وقت و 
عدم هماهنگي هاي لازم امســال نتوانستيم اين 
جشــنواره را همراه با همايش كه در ســال 92 و 
 93 شــيوه كار ما بــود، آنگونه كه مي خواســتيم

 برگزار كنيم.
 ايشــان در ادامه به همايش ســال گذشته اشاره 
كردند و با اعام شــركت 20 مقالــه برتر در اين 
همايش گفتند آثار و پژوهش هايي در زمينه اثرات 
هنر دستباف بر ســامت رواني و درمان استرس، 
افسردگي و اضطراب از طرف گروه روان شناسي و 
نيز مقالاتي در زمينه برند سازي و صادرات از طرف 
گروه مديريت بازرگاني به دبيرخانه همايش ارسال 

شد كه در همايش سال قبل ارائه شد. 
دبير اين جشــنواره ادامه داد: با توجه به كارهاي 
پژوهشــي و مقالات ارائه شــده و نيز پتانســيل 
موجود در ايــن كار و بــا همكاري و مشــاركت 
دوســتان اين ايده مطرح شــد كه آمــوزش اين 
 هنر در دانشــگاه و به عنوان يك رشــته آموزشي 

پيگيري شود. 
وي در پاسخ به ســوال » كسب وكار« درباره اينكه 
آموزش اين رشته در دانشگاه به كجا رسيده است، 
گفت: ارائه يك رشته دانشگاهي يا هر برنامه جديد 
آموزشــي بايد با ارائه طرح به گــروه مربوط و در 
مراحل بعدي به دانشكده مربوطه و دانشگاه باشد، 
اين طرح آموزشي در دانشگاه الزهرا پيگيري شد 
و متاســفانه با اقبال چنداني همراه نبــود، با اين 
وجود خانم پاشــايي، مدرس اين رشــته آموزش 
اين هنر را در دانشــگاه فني و حرفــه اي پيگيري 
كرد و دفترچــه ابتدايي براي اين رشــته تدوين 

شــده اســت ولي به طور رســمي اين طرح هنوز 
به ســرانجام مناسب نرسيده اســت و متاسفانه با 
 بعضي بدبيني ها به جهــت ناآگاهي در اين زمينه

 مواجه هستيم. 
دكتر رضازاده با انتقاد از خودمحوري در بعضي افراد 
گفت: جاي تاســف دارد كه افرادي كه مي توانند 
به پيشــبرد اين هدف كمك كنند، با ما همكاري 
نمي كنند و تنها به دنبال منفعت شخصي هستند 
درحالي كه هدف مــا از برگزاري اين نمايشــگاه 
آشنايي غرفه    داران با شركت هاي صاحب برند براي 
تعامل بيشــتر اين دو بخش با يكديگر است. وي 
همچنين به همايشــي كه روز سه شنبه در همين 

راستا برگزار شد، اشاره كرد. 

تحول در شيوه هاي سنتي با تكنيك ها و 
روش هاي جديد

در همين راستا با راحله پاشــايي، مدرس و مربي 
اين حوزه در صداوسيما و دانشگاه الزهرا گفتگويي 
داشتيم. اين مدرس بافتني كه 51 سال سن دارد 
و از ســن 8 ســالگي به فراگيري اين هنر مشغول 
بوده، به » كسب وكار «گفت: اكثر غرفه داران اين 
مجموعه از شاگردان من هستند و كارشان در حد 

صادرات است. 
وي با اشاره به شيوه هاي سنتي بافندگي در ايران 
ادامه داد: مــا با تكنيك ها و روش های آموزشــي 
جديد سعي در به روزرساني اين رشته كرده ايم كه 
خوشبختانه تا حدود زيادي موفق بوديم. پاشايي 

با بيان اين مطلب كه بخشي از نيروي انساني فعال 
در اين حوزه زنان بدسرپرســت و بي سرپرســت 
 هســتند، حمايت بيشتر ســازمان هاي مرتبط را 

خواستار شد. 

گلايه از بيمه نشدن بافندگان
منصوره ياوري 44 ساله يكي از غرفه داران حاضر 
در اين نمايشــگاه كه از 15 ســالگي به اين هنر 
پرداخته اســت نيز در گفتگو با » كسب وكار«، با 
اشاره به اينكه صاحب آموزشــگاه است و توانسته 
براي 8نفر اشــتغال ايجاد كند، گفــت: بافندگان 
حرفه اي مــا از هنرجويان ســابق مــا و در فصل 
كار خوشــبختانه به صــورت تمام وقت مشــغول 

 هســتند. وي نيز از عدم بيمه فعالان اين رشــته 
گايه كرد. 

ياوري دليل ايــن موضوع را عدم انســجام و ارائه 
تعريف دقيــق از اين هنــر در ســازمان آموزش 
فنــي و حرفــه اي دانســت و خواهــان حمايت 
 مسئولان اين ســازمان و آموزش و پرورش از اين

 حرفه شدند. 
برگزاري اين نمايشــگاه كه از 22 تــا 25 آذرماه 
پيش بيني شــده بود، امروز به پايان مي رســد و 
به نظــر مي رســد مســئولان برگــزاري ايــن 
جشــنواره با اطاع رساني مناســب تر و تبليغات 
 بيشــتر مي تواننــد اســتقبال از اين جشــنواره

 را افزايش دهند. 

»كسبوكار«گزارشميدهد

ارتقاي هنر بافت با روش های جدید
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اصناف

فلزات غيرآهني يا فلزات رنگي، فلزاتي 
هســتند كه فاقد آهن يــا آلياژهاي 
آن باشــند، مانند مس، برنــج، برنز، 
آلومينيوم، منگنز، روي و سرب. تمام 
فلزات رنگين را با كمي دقت و مهارت 
و آشــنايي با اصول جوشــكاري مي توان جــوش داد و براي 
جوشكاري اين نوع فلزات بايستي خواص فلز را درنظر گرفت. 
رئيس اتحاديه ســازندگان مصنوعات و فروشــندگان فلزات 
رنگين، در گفتگو با »كســب وكار«، دربــاره اهميت توليد و 
ساخت در اصناف گفت: توليد يا به عبارتي فرآوري و ساخت، 
نام صنعت بسيار مهمي است كه شــايد بتوان آن را نخستين 
صنعت دست بشــر دانست كه شامل سلســله اقداماتي براي 
تبديل منابع به كالاهاي مورد نياز اســت. عبدا... اقبالي افزود: 
در دنياي ما خلق اشــيا به وسيله انســان و هرگونه فعاليت و 
مصرف انرژي كــه موجب تبديل عناصر و مــواد اوليه با عبور 
از يك فرايند ســاخت، به يك محصول يا كالاي ساخته شده 
شــود را توليد مي نامند. توليــد تنها كالاهــا و محصولات را 
 شــامل نمي شــود؛ بلكه فعاليت هاي خدماتي نيــز توليدي 

محسوب مي شوند. 
به گفته وي، نياز بــه توليد جهت ارضاي خواســته هاي افراد 
جامعه و ايجاد فايده و مطلوبيت در عرصه هاي مختلف صنعت و 
خدمات است و در بسياري مواقع كالاي ساخته شده يك فرايند 
توليد مواد اوليه جهت ساخت كالاهاي ديگر محسوب مي شود. 
به عنوان مثال الكترود جوشــكاري كه يك محصول توليدي 
است، جهت ساخت كالاهاي ديگر مورد استفاده قرار مي گيرد 
و اين نياز روز جامعه و افراد اســت كه باعث مي شود اشخاص 
خلاق در عرصه هاي مختلف توليدي، فعال باشند و از ابتكارات و 
روش هاي نوين استفاده كنند كه توليدكننده ناميده مي شوند. 
هر كالاي توليدي، مصرف كننده خاص خود را دارد

توليد و ساخت كالا زماني معنا پيدا مي كند كه در سطح انبوه 
باشد و محدود و بسته باقي نماند. در كشور ما هر زمان افراد پس 
از بررسي و مطالعه آنچه كه به عنوان كالا و محصول مي توانند 
توليد كنند، وارد عمل مي شــوند، از آنجا كه همه افراد خلاق 
داراي امكانات مناسب نيستند، با ارائه برنامه و چشم انداز كار 
دست نياز به ســوي دولت دراز مي كنند لذا چنانچه همكاري 
اين دو بخش مطلوب واقع شود، نتيجه كار را مي توان يك توليد 

ناب ناميد. 
رئيس اتحاديه سازندگان مصنوعات و فروشندگان فلزات رنگين 
در ادامه اظهار داشت: هر كالاي توليدي، مصرف كننده خاص 
خود را دارد؛ بنابراين مصرف كننده بــا بينش و درك صحيح 
خود از توليدات، پس از مقايســه اقلام مشابه توليد شده آنچه 
كه از كيفيت و مطلوبيت بالاتري برخوردار باشــد را انتخاب 
 مي كند كه اين خود باعث ايجاد عرصه رقابتي در ميدان توليد و 

توليد كنندگان مي شود. 

قيمت كالاها بسيار گران است
اقبالي در ادامه با اشــاره به مشكلات اين صنف عنوان كرد: در 

بخش فلزات رنگين قيمت كالاها بســيار گران است به طوري 
كه خريد يك تن قلع ۶۰ ميليون تومان هزينه دارد اما اين رقم 
تنها مصرف چند روز يك كارخانــه را تامين مي كند بنابراين 
اگر در يك ماه كارخانه اي بخواهد ۴ تن قلع مصرف كند، بايد 
۲۵۰ ميليون تومان ســرمايه در گردش براي اين كار داشته 
باشــد درحالي كه اين رقم تنها براي تامين ماده اوليه است و 
هزينه هاي ديگري هم براي تبديل شــدن مواد به محصولات 

گوناگون وجود دارد. 
اين فعال صنفي با اشاره به اينكه در بازار فلزات رنگين بيشتر 
معاملات به صــورت اعتباري اســت، تاكيد كرد: مشــتريان 
اين حــوزه تمايل چندانــي بــراي پرداخت يكجــاي پول 
 محصول خريداري شــده ندارند زيرا آنها چنين سرمايه هاي 

هنگفتي ندارند. 

ميزان خريد و فروش ها كتمان مي شود
به گفته وي، وقتــي اداره ماليات ميــزان ماليات ها را افزايش 
مي دهد، بسياري از موديان مالياتي، ميزان خريدوفروش هاي 

خود را كتمان مي كنند درحالي كــه خريدوفروش مواد اوليه 
ابزار دست توليدكنندگان است و اگر سرمايه لازم وجود نداشته 

باشد، نمي توانند به فعاليت هاي خود ادامه دهند. 

توليدكنندگان با ريزش ســود ســرمايه منتفع 
مي شوند

 رئيــس اتحاديــه ســازندگان مصنوعــات و فروشــندگان 
فلــزات رنگيــن افــزود: بســياري از توليدكننــدگان بــا 
ريزش ســود ســرمايه منتفع مي شــوند نه با اصل سرمايه، 
بنابرايــن اداره ماليــات هــم بايــد همين گونــه ماليــات 
 تعيين كند تــا توليدكننــدگان در خوداظهــاري مجبور به 

پنهان كاري نشوند. 
وي بيــان كــرد: كارخانه هــاي زيادي در سراســر كشــور 
وجــود دارند كــه از فلــزات رنگيــن در مصنوعــات خود 
اســتفاده مي كننــد بنابراين آن هايــي كه عضــو اتحاديه 
هســتند، شــامل كارگاه هــاي ريخته گــري، آبــكاري و 
كارخانه هاي ســازنده لوازم خانگي هســتند كــه تمام اين 

 اعضــا در محصولات خــود از انــواع فلزات رنگي اســتفاده 
مي كنند. 

اقبالي افزود: در بخش ريخته گري از شــمش آلومينيوم، مس 
و برنج استفاده مي شــود به ويژه شيرآلاتي كه در ساختمان ها 
مورد اســتفاده قرار مي گيــرد، از اين موارد اســت. در توليد 
قطعات الكترونيكي هم از شــمش و قلع و در ساخت كابل از 
 مس استفاده مي شود و اين فلزات به اين ترتيب كاربرد وسيعي 

پيدا مي كنند. 
وي گفت: درواقــع۹۰ درصد اعضــاي اتحاديه ســازندگان 
مصنوعات و فروشــندگان فلزات رنگين با بخش هاي مختلف 
صنعتي در ارتباط هستند. همچنين بخش هاي ديگري مانند 
صنايع دكوري و نرده هاي استيل كه در منازل يا بانك ها به كار 
مي روند و جنس آنها از لوله هاي استيل و پروفيل هاي استيل 

است نيز شامل همين موارد هستند. 

نيكل و قلع از خارج وارد مي شوند
به گفته اقبالي، بخشــي از اين محصولات اســتيل به صورت 

ساخته شده از ساير كشــورها وارد ايران شده و مورد استفاده 
قرار مي گيرند و بخشي ديگر هم به صورت ورق وارد شده و در 
كارخانه ها تبديل به محصولات گوناگوني مانند لوله، پروفيل 
 و اتصالات صنعتي اســتيل مي شــود كه مصــارف صنعتي و 

ساختماني دارد. 
رئيس اتحاديه ســازندگان مصنوعات و فروشــندگان فلزات 
رنگين تصريح كرد: درحال حاضر در داخل كشور به جز مس، 
سرب، روي و بخشي هم آلومينيوم، بقيه فلزات رنگي مورد نياز 
به ويژه نيكل و قلع از خارج وارد مي شوند زيرا در ايران معادن 
قلع و نيكل وجود ندارد و استيل هم كالايي ساخته شده از فولاد 
 و نيكل و فلزات ديگر است. البته بخشي از منابع سرب و روي 

هم وارداتي است. 
به گفته اقبالــي، با توجه بــه تحريم هايي كه در ســال هاي 
اخير درگير آن بوده ايــم و ركود حاكم بــر آن، كارخانه هاي 
ايران بــا يك ســوم ظرفيت خــود كار مي كنند، بــه همين 
 دليل افق كار روشــن نيســت تا تكليف صنعــت مصنوعات 

فلزي رنگي مشخص شود. 

رئيس سابق اتحاديه سازندگان مصنوعات و فروشندگان فلزات رنگين در گفتگو با »کسب وکار« مطرح کرد

رشد معاملات اعتباري در بازار فلزات رنگين

طی دهه ۸۰، گوشي هاي تلفن همراه  
در ايــران به ثبــت مي رســيدند  اما 
به دليل برخي از مشكلات در مخابرات 

اين طرح متوقف شد. 
ثبت شماره سريال گوشي تلفن همراه 
به اين معني اســت كه شــركت هاي وارد كننده تلفن همراه 
سريال كالاهاي وارد شــده را به مخابرات ارائه مي كنند و در 
ادامه مخابرات براي هر گوشــي تلفن همراه كد داخل كشور 
صادر مي كند كه از اين طريق گوشي تلفن همراه قابل پيگيري 
است و درصورت سرقت يا مفقود شــدن، گوشي تلفن همراه 
به طور كامل از كار مي افتد. از اين طريق حجم قاچاق گوشي 
تلفن همراه به ميزان قابل توجهي كاهش خواهد يافت. ريسك 
قاچاق براي گوشي هاي تلفن همراه بسيار كم است و با توجه 
به اينكه امروزه گوشي تلفن همراه جزئي از سبد كالاست، بايد 
از منظر ديگري به آن نگاه كنيم اما بــا توجه به لغو تحريم ها 
مي توان چشم انداز روشــني را براي اين بازار پيش بيني كرد. 
نمايندگي ها موظف به ارائه خدمات پس از فروش هســتند 
اما درباره قاچاق در بســياري از مواقــع ضمانتنامه ها مورد 
قبول نيســتند زيرا شركتي براي پاســخگويي وجود ندارد و 
گوشــي تلفن همراه از مجاري غيرقانوني وارد كشــور شده، 
به همين دليل خدمات پس از فروش براي ارائه به مشــتري 
وجود ندارد. بنابراين مي توان گفت براساس اين طرح نه تنها 
مي توان جلوي قاچاق ايــن كالا را به كشــور گرفت و آن را 
كنترل كرد بلكه تلفن هايي كه به ســرقت رفته اند نيز با اين 
روش راحت تر رديابي مي شــوند. اين طرح اين روزها منتظر 
اجرايي شدن اســت. رئيس اتحاديه تجهيزات مخابراتي در 
اين باره و در گفتگو با »كســب وكار« گفت: براي جلوگيري از 
قاچاق بي رويه گوشي تلفن همراه، عمل ثبت شناسه و سريال 
)رجيستر( گوشي هاي تلفن همراه قطعا عملياتي خواهد شد. 
غلامحسين كريمي ادامه داد: متاسفانه درصد بالايي از موبايل 
موجود در بازار قاچاق است و تصميم داريم اين رقم را به صفر 
برسانيم و تا پايان ســال اين بازار ساماندهي مي شود و شاهد 
كاهش قيمت ها به صورت مناسب و منطقي خواهيم بود. وي 
گفت: در قاچاق كالا به ويژه گوشــي تلفن همراه بحث قيمت 
مطرح نيســت و قيمت، وضع قاچاق را مشــخص نمي كند. 
كريمي افزود: برخي دســتگاه هاي موبايل با قيمت زير 3۰۰ 

هزار تومان با سيســتم اندرويد به صورت قاچاق وارد كشــور 
مي شوند. رئيس اتحاديه تجهيزات مخابراتي ادامه داد: قاچاق 
كالا به كشور و با هر قيمتي نادرست است و بايد با آن برخورد 
شــود اما قيمت كالاي قاچاق وارداتي اصــلا وضعيت قاچاق 
را مشــخص نمي كند. كريمي درباره رجيستر )ثبت سريال( 
گوشي هاي قاچاق كه هنوز به نتيجه مطلوبي نرسيده است، 
گفت: متاســفانه وزارتخانه هاي اقتصاد، ارتباطات، صنعت و 
معدن و ســتاد قاچاق كالا به اين موضوع وارد شده اند و اين 
امر باعث شــده اســت در اين زمينه هنوز به نتيجه مطلوبي 
نرســيده ايم. كريمي افزود: تصميم گيرنده نهايي در اين باره 
بايد خود اتحاديه باشــد و درصورتي كه كار به كاردان سپرده 
شود، اين اقدام حتما به نتيجه مطلوب خواهد رسيد. اين فعال 
صنفي با تاكيد بر اهميت رسيدگي به بازار قاچاق موبايل از نظر 
اتحاديه تجهيزات مخابراتي اظهار كرد: اكنون اين مســاله به 
شكل بسيار دقيق مورد توجه قرار گرفته و قرار بر آن است كه 
با مديريت اســتراتژيك به گونه اي عمل شود كه با اجراي اين 
طرح مشكلي براي افراد به وجود نيايد و حتي براي آنهايي كه 
پيش از اين اقدام به خريد موبايل هــاي قاچاق كرده اند، اين 
امكان وجود داشته باشــد كه ظرف مدتي نسبت به رجيستر 
كردن دستگاه هاي خود اقدام كنند تا شوكي به بازار وارد نشود. 

رجيسترينگ امري صددرصد قطعي است
رئيس اتحاديه تجهيزات مخابراتي با اشــاره به اينكه اجراي 
رجيســترينگ امري صددرصد قطعي اســت، افــزود: تمام 
زيرســاخت ها براي اجراي اين طرح مهيا شده است. به گفته 
كريمي در اين ميان بايــد به اين نكته نيز توجه داشــت كه 
گوشي هاي قاچاق علاوه بر زيان هاي اقتصادي، ناهنجاري ها 
و بي اعتمادي هايي در زمينه هاي مختلف ايجاد مي كنند كه 
اين موضوع به مراتب مهلك تر از اثــرات اقتصادي اين بحث 
اســت. كريمي در صحبت هاي خود اظهار كرد: با اجراي اين 
طرح علاوه بر اينكه قيمت تلفن همراه در كشور كاهش پيدا 
مي كند، از نظر خدمات نيز شــرايط بهتري براي مردم فراهم 
مي شود. درنهايت نيز اميدواريم شرايط به گونه اي پيش برود 
كه به سال ۱3۸۵ كه نه تنها قاچاق موبايل وجود نداشت بلكه 
خدمات و سرويسي كه ارائه مي شد هم داراي كيفيت مناسب 
بود، نزديك شويم. به گفته كريمي، آمارها نشان مي دهد ۸۵ 

درصد واردات گوشــي هاي موبايل قاچاق اســت. سالانه ۱۰ 
ميليون گوشــي تلفن همراه نياز كشور است كه يك ونيم تا ۲ 
ميليون گوشي به صورت قانوني وارد مي شود و بقيه به صورت 
قاچاق وارد می شوند. قاچاق گوشي تلفن همراه سالانه ۶۰۰ 
ميليارد تومان از عايدات دولت را از بين مي برد. دولت چند سال 
پيش طرح رجيستر يا همان ثبت سريال گوشي هاي قانوني 
و جلوگيري از فعال شدن گوشي هاي قاچاق را عملياتي كرد. 
غلامحسين كريمي، درباره چگونگي توان داخلي متخصصان 
در ايران نيز اظهار داشت: به خاطر دارم كه در دهه ۶۰ و درست 
در زماني كه جنگ بين ايران و عراق جريان داشت، تجهيزات 

مخابراتي و بيش از همه توليد ســوئيچ هاي مخابراتي با توان 
بالاي متخصصان ساخته و آماده كار بود. اين توان چنان بالا 
بود كه نه تنها نياز داخلي را برطرف مي كرد، بلكه كشورهاي 
همجوار و برخي كشــورهاي آفريقايي و آمريكاي لاتين نيز 
از آن بهره مي گرفتند اما در حال حاضر تنها ۵ يا ۶ شــركت 
هستند كه در زمينه صنايع تجهيزاتي به طور مشخص فعالند.  
رئيس اتحاديه تجهيزات مخابراتي ادامــه داد: به دليل اينكه 
در اين ســال ها حمايتي از نيروهاي متخصص و فرهيخته در 
كشــور صورت نگرفت، اين متخصصان كم كم در رشته هاي 
ديگري مشغول به كار شــدند و در برخي مواقع هم براي كار 

در رشته هاي تخصصي از كشور خارج شدند؛ درحالي كه آنها 
نيروهايي بودند كه تمام تلاش خــود را براي خودكفا كردن 
كشور به خرج داده بودند اما همان زمان مسئولان بدون توجه 
به اين تخصص با كشــورهايي همچون آلمان و شركت هايی 
چون آلكاتل و زيمنس درحال بستن قرارداد بودند. به گفته اين 
فعال صنفي، اگرچه توان تكنولوژيكي اين كشورها در مقايسه 
با وضعيت ما قابل رقابت نبود اما حداقل اينكه متخصصان ما 
در راه اندازي و اســتفاده از سوئيچ هاي مخابراتي داخلي براي 
كلان شهرهاي ايران با كيفيت نسبتا خوبي قادر به كار بودند. 
در حال حاضر هم متاسفانه سوئيچ درحال منسوخ شدن است. 

رئيس سابق اتحاديه تجهيزات مخابراتي در گفتگو با »کسب وکار«:

85 درصد  واردات گوشی موبایل قاچاق است
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استان ها

مدیر روابط عمومی و امور رسانه سازمان 
حفاظت محیط زیست:

برداشت آب خام فولاد مبارکه برای 
مصارف صنعتــی از حوضه آبریز 

زاینده رود به صفر خواهد رسید
مدیر روابط عمومی و امور رسانه سازمان حفاظت 
محیط زیست که به همراه جمعی از کارشناسان 
این حوزه از فولاد مبارکه بازدید می کرد، وی گفت: 
امروز بسیار خرسندیم که در مجموعه مملو از کار 

و تلاش فولاد مبارکه حاضر شده ایم.
میثم سعیدی با اشــاره به اهمیت اطلاع رسانی 
دســتاوردهای کشــور به جامعه گفت: پیش از 
اطلاع رسانی، باید به این نکته توجه کنیم که زمانی 
می توانیم دربــاره موضوعی صحبت کنیم که در 
آن حوزه کاری کرده باشیم و اهمیت این موضوع 
وقتی مشخص می شــود که می بینیم متأسفانه 
کشور ایران ۶۷ شبکه معاند دارد و دشمنان سالانه 

میلیاردها دلار صرف تبلیغات علیه ایران می کند.
وی با تأکید بر اینکه امروز متأسفانه افکار عمومی 
در کشور ما به نوعی ترور شده است، گفت: در چنین 
شرایطی ،وظیفه روابط عمومی هاست که با این 
ترورها مقابله کنند و اساساً از بروز آن پیشگیری 
کنند. روابط عمومی ها وظیفه دارند که اطلاعات 
دقیق را به سمع و نظر مردم برسانند و ازآنجاکه در 
فولاد مبارکه در بسیاری از حوزه ها، از جمله تولید 
و اســتفاده بهینه از منابع آبی و تولید انرژی های 
پاک و...، اقدامات خوبی انجام  شده است، باید برای 
اطلاع رسانی این دستاوردها همت بیشتری به کار 
ببندیم. وی ضمن ابراز خرسندی از پروژه انتقال آب 
از دریای عمان به فلات مرکزی گفت: به طورقطع 
با بهره برداری از این پروژه ملی، میزان برداشت آب 
خام فولاد مبارکه برای مصارف صنعتی از حوضه 
آبریز زاینده رود به صفر خواهد رسید و این اتفاق 
بسیار مبارکی است که ببینیم یک صنعت آب بر 

نیازی به آب های خام و زیرزمینی نخواهد داشت.
وی افتتــاح پروژه های بازچرخانی پســاب های 
شهری در فولاد مبارکه با حضور رئیس سازمان 
محیط زیست کشور و سایر مسئولین در پروژه های 
دیگــر را از اقدامات مثبت فــولاد مبارکه در این 
مسیرها دانســت و گفت: در برخی موارد ممکن 
است جای کار و برنامه ریزی بیشتر و بهتری باشد، 
بااین حال مسئولین فولاد مبارکه به موازات توسعه 
برای پیشگیری از بروز مشکلات زیست محیطی 
به خوبی برنامه ریــزی کرده اند و گام های مثبتی 
برداشته اند. ســعیدی با اشــاره به اینکه هرجا 
توسعه صورت می گیرد به طورقطع تغییراتی در 
محیط زیست ایجاد می شــود، خاطرنشان کرد: 
ازآنجا که توسعه ها اجتناب ناپذیرند، باید شرایطی 
فراهم کنیم که در کنار توسعه ، کمترین آسیب 
به محیط زیست وارد شود و آسیب های احتمالی 
وارده را به بهترین شکل ممکن جبران کنیم؛ کاری 
که الحمدالله در فولاد مبارکه به ویژه در حوزه آب 

به خوبی انجام شده است.

خبر

    ایــلام- مدیر شــرکت 
حمایتــی  خدمــات 
کشــاورزی ایــلام گفت: 
ســه  توزیــع  ســهمیه 
کــود شــیمیایی پتاس، 
 اوره و فســفات در این اســتان ۵۷ هزار و ۴۶۲ تن 

است.
ســیامک بیگی در حاشــیه توزیع کود در مراکز 
خدماتی در جمع خبرنگاران اظهار داشت: از ابتدای 
سال جاری تاکنون ۳۶ هزار و ۵۳۶ تن انواع کود بین 

کشاورزان این استان توزیع شده است.
وی با اشــاره به ورود بیش از ۳۶ هــزار تن کود به 
اســتان افزود: مابقی سهمیه کود اســتان تا پایان 
زمســتان امســال در بین مراکز خدماتی توزیع 

می شود.

مدیر شــرکت خدمات حمایتی کشــاورزی ایلام 
عنوان کرد: ســهمیه توزیع ســه کود پتاس، اوره 
 و فســفات در ایــن اســتان ۵۷ هــزار و ۴۶۲ تن

 است.
بیگی بــا تأکید بــه اینکــه هیچ گونه مشــکلی 
برای تأمین کــود در این اســتان وجــود ندارد، 
گفت: همــۀ کارگزاران طــرف قرارداد شــرکت 
 خدمــات حمایتی کشــاورزی دارای انــواع کود 

هستند.
وی با اشاره به ذخیره ســازی مناسب کود در بین 
کارگزاران اســتان افــزود: کود موردنیــاز اراضی 
کشــاورزی تا پایان امسال بین کشــاورزان توزیع 

می شود.
مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی ایلام در 
پایان خاطر نشــان کرد: فرایند تولید و توزیع کود 
در بین کشــاورزان باید به صــورت دقیق و منظم 

اجرا شود.

مدیر شرکت خدمات حمایتی کشاورزی ایلام؛

سهمیه توزیع سه کود شیمیایی در ایلام ۷۵ هزار و ۴۶۲ تن است

مدیرکل بیمه سلامت ایلام؛
حمایت از بیماران صعب العلاج 
و خاص از وظایف اصلی حوزه 

سلامت می باشد
ایلام- مدیرکل بیمه ســلامت ایــلام اظهار 
داشــت: حمایت از بیماران صعــب العلاج و 
خاص از وظایف اصلی حوزه ســلامت و برای 

کاهش آلام بیماران است.
نورالدین رحیمی در بازدید از مرکز شــیمی 
درمانی بیمارســتان شهید مصطفی خمینی 
شــهر ایلام، با بیان اینکه خیرین با قدم های 
خیری که حوزه ســلامت بر می دارند، اظهار 
داشت: کمک شایانی برای تســهیل در ارائه 
خدمات به مردم بویژه بیماران خاص و صعب 

العلاج به مجموعه سلامت کشور می شود.
وی با اشاره به اینکه سرطان ها بیشترین هزینه 
را در صندوق بیماری های نادر و صعب العلاج 
داشــتند و دیابت هم در رتبه دوم قرار گرفته 
است، افزود: شرط مهم بهره مندی از خدمات 
بیمه ای ذیل صنــدوق بیماری هــای نادر و 
صعب العلاج، تحت پوشــش بیمار از یکی از 

بیمه های پایه باشد.
مدیرکل بیمه ســلامت خاطر نشان کرد: در 
صورتی فردی بیمه نداشته باشد باید از طریق 
سامانه خدمات غیر حضوری شهروندی اقدام 
کند تا بیمه شود و ســپس به نمایندگی های 
بیمه ســلامت، تامین اجتماعی یا نیروهای 
مسلح در شهر محل زندگی خود مراجعه کند تا 
مدارک او تکمیل و برای بهره مندی از خدمات 
صندوق بیماری هــای نــادر و صعب العلاج 

نشان دار شود.
رحیمی با بیان اینکه ۱۰۷بیماری خاص،صعب 
العلاج و نادر تحت پوشــش صندوق بیماران 
خاص و صعــب العلاج می باشــد، گفت: این 
قشر از بیماران باید به اداره کل بیمه سلامت 
مراجعه و با ارایه مدارک مورد نیاز نســبت به 
نشاندار نمودن بیماری خود در سامانه بیمه 
ســلامت اقدام تا از مزایایی این صندوق بهره 
مند شوند. وی در پایان بیان داشت: از ابتدای 
تاسیس صندوق بیماران خاص و صعب العلاج 
در اســتان ایلام تا کنون بالغ بر ۶۰ میلیارد 
ریال هزینه های بستری پسردایی به این گروه 

پرداخت شده است.
گفتنی اســت؛ در این بازدید که به مناسبت 
گرامیداشت شب یلدا در بخش شیمی درمانی 
بیمارستان شــهید مصطفی خمینی برگزار 
شد، نمایندگان دانشــگاه علوم پزشکی ایلام 
،اداره کل بیمه سلامت اســتان ایلام ،ستاد 
اجرایی فرمــان حضرت امــام خمینی )ره(، 
کمیته امداد، حضور و ضمن عیادت از بیماران 
سرطانی، بسته های معیشتی نیز در بین آنان 
پخش و همچنین از پرسنل این بخش تقدیر 

به عمل آمد.

اخبار

News kasbokar@gmail.com

مدیرعامل آبفای استان اصفهان با اشاره به اهمیت 
احداث مجموعه مخازن و ایستگاه پمپاژ در منطقه 
اظهار داشــت: با اجرای این پروژه بزرگ، آب شرب 
شهرهای باغ بهادران، باغ شــاد، چرمهین و زاینده 
رود همچنین ۱۷ روستا در منطقه لنجان به صورت 
پایدار تامین می شود، این درحالیست که پیش بینی 
می شود این پروژه تا پایان سال جاری تکمیل شود و 
به طور صد در صدی در مدار بهره برداری قرار گیرد.

حسین اکبریان با بیان اینکه اجرای این پروژه در 
سه فاز عملیاتی شده اســت اظهار داشت: در فاز 

اول، احداث یک مخزن زمینی بــا ظرفیت هزار 
مترمکعب و یک مخزن هوایی به ظرفیت ۱۵۰ متر 
مکعب و در فاز دوم، مخزن زمینی دیگر با ظرفیت 
هزار مترمکعب احداث شــد و در فاز سوم تکمیل 
ایستگاه پمپاژ آب با ظرفیت انتقال ۲۴۰ لیتر در 
ثانیه و محوطه سازی و حصارکشی این مجموعه 
در دستور کار قرار دارد که پیش بینی می شود تا 

پایان سال به اتمام برسد.
وی افزود: در ســال جاری نیز احــداث یک باب 
شیرخانه نیز در مجموعه مخازن و ایستگاه پمپاژ 

مدیســه عملیاتی شده اســت. مدیرعامل آبفای 
اســتان اصفهان با بیان اینکه هم اکنون 8 شهر و 
۴۲ روستا تحت پوشش آبفای منطقه لنجان قرار 
دارد تصریح کرد: در حال حاضــر ۷۰ درصد آب 
شــرب ۳۰۰ هزار نفر جمعیت شهری و روستایی 
منطقه لنجــان از طرح آبرســانی اصفهان بزرگ 
تامین می شــود و ۳۰ درصد دیگــر از طریق ۲۴ 
حلقه چــاه تامین مــی گردد، این درحالیســت 
 که نیاز آبــی مردم این منطقه حــدود ۷۰۰ لیتر 

در ثانیه است.

با حضور جمعی از مسئولان استانی و شهرستان 
ساری، آئین کلنگ زنی ســالن ورزشی روستای 
اسفندان برگزار شد به گزارشروابط عمومی اداره 
کل ورزش و جوانان مازندران، با حضور علی رجبی 
مدیرکل ورزش و جوانان، علــی بابایی کارنامی 
نماینده ســاری و میاندورود، عباد دلیری رئیس 
ورزش و جوانان ساری و جمعی دیگر از مسئولان، 
آیین کلنگ زنی سالن ورزشی روستای اسفندان 

برگزار شد. مدیرکل ورزش و جوانان مازندران در 
این مراسم ضمن قدردانی از تلاش های اهالی این 
روستا برای پیگیری های مستمر، ابراز امیدواری 
کرد مراحل اولیه ساخت این سالن ورزشی بسرعت 
آغاز گردد و دستگاه ورزش و جوانان نیز پس از آن 
به تعهدات خود عمل خواهد کرد. اضافه می شود؛ 
همزمان با کلنگ زنی اسالن ورزشی اسفندان در 
اقدامی فرهنگ ساز، مراسم کاشت نهال در محوطه 

این مکان ورزشی برگزار شــد. لازم به ذکر است؛ 
ساخت این سالن ورزشــی به ۱۰ میلیارد تومان 
اعتبار نیاز دارد که خیرین ورزشی، اهالی روستا و 
دستگاه ورزش و جوانان اعتبارات ساخت را تامین 

خواهد کرد.
گفتنی است؛ روستای اسفندان بیش از هزار نفر 
جمعیت دارد و از چهره های ورزشی مطرحی در 

سطح ملی برخوردار است.

 مدیــرکل میــراث  فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دســتی مازنــدران گفــت: ۲۰۷ طــرح 
گردشــگری نیمه تمام به ارزش ۳۶۹ هزار و ۲۷۹ 
میلیارد ریال و پیش بینی ایجاد اشتغال برای ۱۵ 

هزار و ۳۹۵ نفر در استان در دست اجرا است.
 حســین ایزدی اظهارکرد: از ابتدای سال جاری 
تاکنون ۱۳۵ موافقت اصولی تاسیسات گردشگری 
با پیش بینی حجم ســرمایه گذاری ۱۲۶ هزار و 
۷۲۳ میلیارد ریال و با اشــتغال پنج هزار و 88۹ 

نفر صادر شد.

وی افزود: فقط در ۲ ماه اخیر حدود ۴۰ موافقت 
اصولی با پیش بینی حجم ســرمایه گذاری چهار 
هزار و ۴۷8 میلیارد ریــال و ایجاد ۲ هزار و هفت 

فرصت شغلی صادر شده است.
این مســوول همچنین از صدور ۱۴ مجوز ایجاد 
تاسیســات گردشگری با حجم ســرمایه گذاری 
۶ هزار و ۷۱۲ میلیــارد ریال خبــر داد و افزود: 
در قالــب این مجوزها قرار اســت یــک مجتمع 
گردشــگری عمومــی در زمینی به مســاحت 
۱۶۷هــزار و ۱۶۲ متر مربــع در منطقه دالخانی 

رامســر با پیش بینی حجم ســرمایه گذاری ۲۰ 
 هزار میلیارد ریال با پیش بینی اشتغال ۷۵۰ نفر

 ایجاد شود.
مدیــرکل میراث فرهنگــی، گردشــگری و 
صنایع دســتی مازندران با اشــاره بــه ۶۷ طرح 
مصوب شــده در حوزه ســرمایه گذاری استان، 
گفت: این تعداد طرح با یک هزار و ۱۰۰ میلیارد 
ریال تسهیلات برای اشتغال 8۰ نفر به بانک های 
کشاورزی، توســعه تعاون، ملی، رفاه کارگران و 

صندوق کار آفرین امید معرفی شدند.

فاز سوم عملیات احداث مجموعه مخازن و ایستگاه پمپاژ مدیسه در منطقه لنجان به پیشرفت 75 درصدی رسید

برگزاری آیین کلنگ زنی سالن ورزشی اسفندان شهرستان ساری 

مدیرکل میراث فرهنگی مازندران خبر داد:

۲۰۷ طرح گردشگری مازندران در دست اجرا است

آکهي قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي وساختمانهاي 
فاقد سند رسمي حوزه ثبتي نوشهر 

نظربــه دســتورمواد ۱ و ۳ قانون تعییــن تکلیف وضعیــت اراضي 
وساختمانهاي فاقد سند رسمي مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰املاک متقاضیاني 
که درهیات موضوع ماده یــک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتي 
نوشهرمورد رسیدگي وتصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز وراي 

لازم صادر گردید ه جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهي مي گردد. 
 املاک متقاضیان واقع در مرتع سنگسرا   پلاک ۴  اصلي بخش ۳ قشلاقي 

کلاسه ۱۴۰۱/۰۰۷
پلاک  ۱۱۴ فرعي  نیلوفر میر فرزند سید فضل اله  نسبت به ششدانگ 
یک قطعه زمین مزروعي )کاربري کشاورزي( به مساحت ۲۰۰/۰۰ متر 
مربع خریداري بدون واسطه/ با واسطه از آقاي محمد رمضان دیده.  لذا 
به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي وساختما 
نهاي فاقد سند رسمي وماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهي در دونوبت 
به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه محلي / کثیرالانتشــار درشهرها 
منتشرو در روستاها علاوه بر انتشار آگهي ، راي هیات الصاق تا درصورتیکه 
اشخاص ذینفع به آراي اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ 
انتشار اولین آگهي و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض 
خود را به ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند . معترض باید 
ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم داد خواست به 
دادگاه عمومي محل نماید و گواهي تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل 
تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعي 
دادگاه اســت و در صورتي که اعتراض در مهلت قانوني واصل نگردد یا 
معترض گواهي تقدیم داد خواست به دادگاه عمومي محل ارائه نکند اداره 
ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت مي نماید و صدور سند مالکیت مانع 
از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . بدیهي است برابر ماده ۱۳ آئین نامه 
مذکودر مورد قسمتي از املاکي که قبلا اظهار نامه ثبتي پزیرفته نشده 
،واحد ثبتي با راي هیات پس از تنظیم اظهار نامه حاوي تحدید حدود 
،مراتب را در اولین آگهي نوبتي و تحدید به صورت همزمان باطلاع عمومي 
مي رساند و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید آگهي 
تحدید حدود را به صورت اختصاصي منتشر مي نماید. م.الف ۱۶۲۷۵۳۱

تاریــخ انتشــار نوبــت اول ۱۴۰۲/۱۰/۰۲   تاریخ انتشــار نوبت دوم 
 ۱۴۰۲/۱۰/۱۶

علي اکبر مقدسي فر- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر

آکهي قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي وساختمانهاي 
فاقد سند رسمي حوزه ثبتي نوشهر 

نظربــه دســتورمواد ۱ و ۳ قانون تعییــن تکلیف وضعیــت اراضي 
وساختمانهاي فاقد سند رسمي مصوب ۱۳۹۰/۹/۲۰املاک متقاضیاني 
که درهیات موضوع ماده یــک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتي 
نوشهرمورد رسیدگي وتصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز وراي 

لازم صادر گردید ه جهت اطلاع عموم به شرح ذیل آگهي مي گردد. 
 املاک متقاضیان واقع در قریه امیررود   پــلاک ۲۶  اصلي بخش ۲۴ 

قشلاقي کلاسه ۱۴۰۲/۶۳۲
پلاک  8۹۴ فرعي  کریم فیضی فرزند نصرت اله  نسبت به ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعي )کاربري کشاورزي( به مساحت ۵۵۳/8۰ متر مربع 
خریداري بدون واسطه/ با واسطه از آقاي مسعود پور زین العابدین.  لذا 
به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتي اراضي وساختما 
نهاي فاقد سند رسمي وماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهي در دونوبت 
به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه محلي / کثیرالانتشــار درشهرها 
منتشرو در روستاها علاوه بر انتشار آگهي ، راي هیات الصاق تا درصورتیکه 
اشخاص ذینفع به آراي اعلام شده اعتراض داشته باشند باید از تاریخ 
انتشار اولین آگهي و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض 
خود را به ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند . معترض باید 
ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم داد خواست به 
دادگاه عمومي محل نماید و گواهي تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل 
تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعي 
دادگاه اســت و در صورتي که اعتراض در مهلت قانوني واصل نگردد یا 
معترض گواهي تقدیم داد خواست به دادگاه عمومي محل ارائه نکند اداره 
ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت مي نماید و صدور سند مالکیت مانع 
از مراجعه متضرر به دادگاه نیست . بدیهي است برابر ماده ۱۳ آئین نامه 
مذکودر مورد قسمتي از املاکي که قبلا اظهار نامه ثبتي پزیرفته نشده 

،واحد ثبتي با راي هیات پس از تنظیم اظهار نامه حاوي تحدید حدود 
،مراتب را در اولین آگهي نوبتي و تحدید به صورت همزمان باطلاع عمومي 
مي رساند و نسبت به املاک در جریان ثبت و فاقد سابقه تحدید آگهي 
تحدید حدود را به صورت اختصاصي منتشر مي نماید. م.الف ۱۶۲۷۵۷۲
تاریــخ انتشــار نوبــت اول ۱۴۰۲/۱۰/۰۲   تاریخ انتشــار نوبت دوم 

 ۱۴۰۲/۱۰/۱۶
علي اکبر مقدسي فر- رئیس اداره ثبت اسناد و املاک نوشهر

آگهی تحدید حدود حوزه ثبتی شهرستان نوشهر
پیرو آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی و به استناد تبصره ذیل ماده ۱۳ قانون و ماده ۱۳ آئیین نامه 
قانون اخیرالذکر تحدید حدود املاک مشروحه ذیل در ساعت و تاریخ 

های مقرر در محل وقوع ملک به شرح ذیل به عمل خواهد آمد.
املاک متقاضیان واقع در مرتع سنگسرا   پلاک ۴  اصلي بخش ۳ قشلاقي 

کلاسه ۱۴۰۱/۰۰۷
پلاک  ۱۱۴ فرعي  نیلوفر میر فرزند سید فضل اله  نسبت به ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعي )کاربري کشاورزي( به مساحت ۲۰۰/۰۰ متر مربع 
خریداري بدون واسطه/ با واسطه از آقاي محمد رمضان دیده. ساعت ۹ 

صبح روز یکشنبه مورخ ۱۴۰۲/۱۰/۲۴.
لذا از متقاضیان و مالکین مجاور و صاحبان حقوق ارتفاقی دعوت می 
شــود در وقت مقرر در محل وقوع ملک حضور به هم رســانند بدیهی 
است در صورت عدم حضور متقاضی و یا نماینده قانونی آنان طبق ماده 
۱۵ قانون ثبت ملک مورد تقاضا با حدود اظهار شده از طرف مجاورین 
تحدید خواهد شد معترضین می توانند به استناد ماده ۲۰ قانون ثبت 
و مواد ۷۴ و 8۶ آئین نامه قانون ثبت ظرف مدت ۳۰ روز از تاریخ تنظیم 
صورت مجلس تحدید حدود اعتراض خود را کتبا به این اداره تسلیم و 
ظرف مدت یک ماه از تاریخ تســلیم اعتراض به واحد ثبتی مبادرت به 
تقدیم دادخواست به مرجع قضائی نمایند در غیر اینصورت با ارائه گواهی 
عدم تقدیم دادخواست توسط متقاضی و یا نماینده قانونی وی و بدون 
توجه به اعتراض واصله عملیات ثبتی با رعایت مقررات ادامه می یابد.

شناسه آگهی ۱۶۲۷۵۳۷

تاریخ انتشار:        ۱۴۰۲/۱۰/۰۲
علی اکبر مقدسی فر  - ریس ثبت اسناد و  املاک شهرستان 
نوشهر

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی 

نظر به دســتور مواد ۱ و ۳ قانــون تعیین تکلیف وضعیــت اراضی و 
ساختمانهای فاقد ســند رســمی مصوب ۱۳۹۰/۱۲/۲۰ و برابر رای 
۱۴۰۲۶۰۳۱۰۰۱۳۰۱۶۰۷۲ مــورخ ۲۹ / ۰8 / ۱۴۰۲ هیــات قانون 
تعیین تکلیف........ موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی 
.......چمســتان...... تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای / خانم 
محمد باقر محمودی فرزند نوراله نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با 
بنای احداثی به مساحت ۲۷۴/۲۲ مترمربع به شماره پلاک ۳۶۵ فرعی 
از ۵۴ اصلی واقع در قریه لســفیجان بخش ۱۱ خریداری شده از آقای 
/ خانم مسعود خواجوی مقدم مالک رسمی محرز گردیده است لذا به 
موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف وضیعت ثبتی اراضی و ساختمانهای 
فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به 
فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه و محلی / سراسری در شهرها منتشر 
و در روستاها رای هیات الصاق تا در صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای 
اعلام شده اعتراض داشته باشــند باید از تاریخ انتشار اولین آگهی و در 
روســتاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه اعتراض خود را به اداره ثبت 
محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند . معترض باید ظرف یک ماه 
از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی 
محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به اداره ثبت محل تحویل دهد 
که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه حکم قطعی دادگاه است و 
در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض ، گواهی 
تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را ارائه نکند اداره ثبت مبادرت 
به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از مراجعه 

متضرر به دادگاه نیست.شناسه آگهی ۱۶۱۹۱۳۲
تاریخ انتشار نوبت اول ..۱۴۰۲/۰۹/۱8
تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۱۰/۰۲

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان
عین اله تیموری

آگهی قانون تعیین تکلیف وضعیت اراضی و ساختمانهای فاقد 
سند رسمی 

نظر به دســتور مــواد ۱ و ۳ قانــون تعیین تکلیف وضعیــت اراضی 
و ســاختمانهای فاقــد ســند مصــوب ۱۳۹۰/۹/۲۰ و برابــر رای 
۱۴۰۲۶۰۳۱۰۰۱۳۰۱۶۳۱۲ مــورخ ۰۴/ ۰۹ / ۱۴۰۲ هیــات قانون 
تعیین تکلیف ...موضوع ماده یک قانون مذکور مستقر در واحد ثبتی .......
چمستان تصرفات مالکانه و بلامعارض متقاضی آقای / خانم عبدالحسین 
رجائی فرزند جعفر نسبت به ششدانگ یک قطعه زمین با بنای احداثی به 
مساحت ۱۷۴/۲۶ متر مربع به شماره پلاک ۱۴۴ فرعی از ۳8 اصلی واقع 
در قریه نانواکلا بخش ۱۱ خریداری شده از آقای / خانم امیر معصومی 
مالک رسمی محرز گردیده است لذا به موجب ماده ۳ قانون تعیین تکلیف 
وضیعت ثبتی اراضی و ساختمانهای فاقد سند رسمی و ماده ۱۳ آئین 
نامه مربوطه این آگهی در دو نوبت به فاصله ۱۵ روز از طریق این روزنامه 
و محلی / سراسری در شهرها منتشر و در روستاها رای هیات الصاق تا در 
صورتیکه اشخاص ذینفع به آرای اعلام شده اعتراض داشته باشند باید 
از تاریخ انتشار اولین آگهی و در روستاها از تاریخ الصاق در محل تا دو ماه 
اعتراض خود را به اداره ثبت محل وقوع ملک تسلیم و رسید اخذ نمایند 
. معترض باید ظرف یک ماه از تاریخ تسلیم اعتراض مبادرت به تقدیم 
دادخواست به دادگاه عمومی محل نماید و گواهی تقدیم دادخواست به 
اداره ثبت محل تحویل دهد که در این صورت اقدامات ثبت موکول به ارائه 
حکم قطعی دادگاه است و در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل 
نگردد یا معترض ، گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل را 
ارائه نکند اداره ثبت مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند 
مالکیت مانع از مراجعه متضرر به دادگاه نیست.شناسه آگهی ۱۶۱۹۱۳۰ 

تاریخ انتشار نوبت اول ۱۴۰۲/۰۹/۱8 
تاریخ انتشار نوبت دوم ۱۴۰۲/۱۰/۰۲

رئیس اداره ثبت اسناد و املاک چمستان
عین اله تیموری
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 کسب و کار

آگهی قانون تعیین تکلیف اراضی و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی شهرستان نورآباد 

نظر به دســتور مواد ۱ و ۳ قانــون تعیین تکلیف وضعیــت اراضی و 
ساختمانهای فاقد سند رسمی املاک متقاضیانی که در هیات موضوع 
ماده یک قانون مذکور مســتقر در واحد ثبتی نورآباد مورد رسیدگی و 
تصرفات مالکانه و بلا معارض آنان محرز و رای لازم صادر گردیده جهت 
اطلاع عموم به شرح ذیل در دو نوبت آگهی میگردد در صورتی که هر 
کس نسبت به صدور سند مالکیت بنام متقاضیان اعتراض داشته باشد 
می تواند از تاریخ انتشار اولین آگهی به مدت دو ماه اعتراض خود را کتباً 
به اداره ثبت اسناد و املاک محل تسلیم و پس از اخذ رسید ظرف مدت 
یکماه از تاریخ تســلیم اعتراض دادخواســت خود را به مراجع محترم 
قضایی تقدیم و گواهی تقدیم دادخواست را به اداره ثبت محل تحویل 
نماید، در صورتی که اعتراض در مهلت قانونی واصل نگردد یا معترض 
گواهی تقدیم دادخواست به دادگاه عمومی محل ارائه نکند اداره ثبت 
مبادرت به صدور سند مالکیت می نماید و صدور سند مالکیت مانع از 
مراجعه متضرر به دادگاه نیست تاریخ انتشار نوبت اول : )۱402/0۹/۱5( 

تاریخ انتشار تاریخ انتشار نوبت دوم : )۱402/۱0/02(
۱ - تقاضای امین همتی چراغ آباد فرزند »کرمی« نسبت به ششدانگ 
یک قطعه باغ بمساحت 5۶0.۸ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره 
» « فرعی از »۷۹« اصلی واقــع در بخش ۱2 خروجی از مالکیت مالک 

اولیه »کرم اله یاری
 2 -تقاضای امین همتی فتاح آباد فرزند »کرمی« نسبت به ششدانگ 
یک قطعه باغ بمساحت 2۸5۳.۶ متر مربع مجزی شده از پلاک شماره 
» « فرعی از ۷۹ اصلی واقع در بخش ۱2 خروجی از مالکیت مالک اولیه 

کرم اله یاری
 ۳- تقاضای پرویزکرمی فرزند محمدرضا نسبت به ششدانگ یک قطعه 
زمین مزروعی بمساحت 5۶۳5.44 متر مربع مجزی شده از پلاک شماره 
»« فرعی از »۱20« اصلی واقع در بخش ۱2 خروجی از مالکیت مالک 

اولیه »خانم پسند«
 4 - تقاضای »پرویز کرمی« فرزند »محمدرضا« نسبت به ششدانگ یک 

قطعه زمین مزروعی بمساحت ۶2۳۸.0۹ مترمربع مجزی شده از پلاک 
شماره »« فرعی از ۱20 اصلی واقع در بخش »۱2« خروجی از مالکیت 

مالک اولیه »خانم پسند«
 5 - تقاضای پرویزکرمی فرزند محمدرضا نسبت به ششدانگ یک قطعه 
زمین مزروعی بمســاحت ۱05۸۹.۱۹ متر مربع مجزی شده از پلاک 
شماره »« فرعی از ۱20 اصلی واقع در بخش »۱2« خروجی از مالکیت 

مالک اولیه خانم پسند«
 ۶- تقاضای وحید کاظمی فرزند علی عباس نســبت به ششدانگ یک 
قطعه زمین مزروعی بمســاحت 5000 مترمربع مجزی شده از پلاک 
شماره »4« فرعی از »۱4۶« اصلی واقع در بخش ۱2 خروجی از مالکیت 

مالک اولیه »نورعلی خانی«
 ۷ - تقاضای ســید کرم حیدری ابدالانی فرزند ســید اسد نسبت به 
ششدانگ یک قطعه باغ بمســاحت ۱۳۳0۱۱ متر مربع مجزی شده 
از پلاک شــماره 2۷ فرعی از ۱5۱ اصلی واقع در بخش ۱2 خروجی از 

مالکیت مالک اولیه »علی نجات فیضی«
 ۸ - تقاضای ســید محمد حســین حســینی فرزند »امیر« نسبت به 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت 2۷4۳.۳۱ متر مربع مجزی 
شده از پلاک شماره »۳« فرعی از ۱5۳ اصلی واقع در بخش ۱2 خروجی 
از مالکیت مالک اولیه یوسفعلی حاتمی و محمدرضا یوسفیان علی آبادی

 ۹ - تقاضای سید محمد حســین حســینی فرزند »امیر« نسبت به 
ششدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمساحت 25۱۳ متر مربع مجزی 
شده از پلاک شــماره »4« فرعی از »۱5۳« اصلی واقع در بخش ۱2 

خروجی از مالکیت مالک اولیه صید مراد چراغی
 ۱0- تقاضای »سیدمحمدحسین حســینی« فرزند »امیر« نسبت به 
ششــدانگ یک قطعه زمین مزروعی بمســاحت 402۱.۳4 متر مربع 
مجزی شده از پلاک شماره »4« فرعی از »۱5۳ «اصلی واقع در بخش 
۱2 خروجی از مالکیت مالک اولیه »یوســف علی حاتمی و محمدرضا 

یوسفیان علی آبادی «
حسین علیزاده 
رییس اداره ثبت اسناد و املاک شهرستان نورآباد 

آگهی قانونی تعیین  تکلیف اراضی  و ساختمانهای فاقد سند 
رسمی شهرستان  دورود  -  سری  33  جمعی 

نظر  به  دستور موارد ۱ و ۳ قانون  تعیین  تکلیف  اراضی  و  ساختمانهای  
فاقد  ســند  رســمی ،  املاک متقاضیانی که  در  هیات  موضوع  ماده  
یک قانون  مذکور مســتقر در  واحد ثبتی  دورود  مورد رســیدگی و 
تصرفات و  بلا معارض آنان  محــرز  و  رای  لازم  صادر  گردید  جهت  
اطلاع  عموم به  شــرح ذیل در  دو  نوبت اگهی می  گردد در  صورتی 
که  هر  کس نسبت  به  صدور سند  مالکیت  به  نام  متقاضیان اعتراض  
داشته  باشد  می  تواند  از  تاریخ انتشــار اولین  آگهی به  مدت دو  ماه 
اعتراض خــود  را  کتبا به  اداره  ثبت اســناد و املاک  محل  تســلیم 
و پس  از  اخذ رســید  ظرف  مــدت  یکماه از  تاریخ تســلیم  اعترضا 
دادخواســت خود را به  مراجع محترم  قضایی تقدیم  و گواهی  تقدیم  
دادخواســت  را  به  اداره  ثبت  محل  تحویل  نمایــد در ص ورتی که 
اعتراض  مهلــت قانونی  واصل  نگــردد یا  معتــرض  گواهی تقدیم  
دادخواست  به  دادگاه  عمومی  محل  ارائه  نکند  اداره  ثبت  مبارت به  
صدور ســند مالیکت می  نماید و صدور سند مالکیت مانع  از  مراجعه 
 متضرر به  دادگاه  نیست  .  تاریخ  انتشــار  نوبت  اول  : ۱402/۱0/02 

نوبت  دوم ۱402/۱0/۱۶ 
تقاضای مسلم  زند فرزند  غلامحسن نســبت  به  ششدانگ  یک  باب  
ساختمان به  مساحت ۱0۱/۶۶ متر  مربع  مجزی  شده  از  پلالک شماره 
۱/405۱ فرعی  از ۱۱۸ اصلی واقع  در  بخــش  4 خروجی از  مالکیت 

مالک  اولیه  حسن  شامل  و  حسن  لک 
تقاضای غلامرضا  یاراحمدی فرزند  رضا  نسبت  به  دو  دانگ مشاع از  
شــش دانگ یک  قطعه  زمیین  مزروعی به  مساحت ۸۹۹4۶/۳0 متر  
مربع  مجزی  شده  از پلاک شمارهخ ۱۱۸ فرعیی از ۶۷ اصصلی  واقع  در  
بخش 4 خروجی از  مالکیت مالک  اولیه  غلامرضا  یاراحمدی  فرزند  رضا 
تقاضای داود  پوریان فرزند  محمد  نصیر نســبت  به  شش دانگ یک  
قطعه  زمین  مزروعی  ابی  زار به  مساحت  ۸۶۱0/۶۷  متر  مربع مجزی  
شده  از  پلاک شــماره ۳۹ فرعی  از ۶5 اصلی  واقع  در  بخش 
4 خروجی از  مالکیت  مالک  اولیه  داود پوریان  فرزند  محمد 

نصیر 
تقاضای داود  پوریان فرزند  محمد  نصیر نســبت  به  شش دانگ یک  
قطعه  زمین  مزروعی  ابی  زار به  مساحت  ۱2۳2۱/۸۱  متر  مربع مجزی  
شده  از  پلاک شماره 40 فرعی  از ۶5 اصلی  واقع  در  بخش 4 خروجی 

از  مالکیت  مالک  اولیه  داود پوریان  فرزند  محمد نصیر 
تقاضای یاسر باقری فرزند  علی  عباس نسبت  به  شش دانگ یک  باب  
ساختمان به  مساحت  52/50  متر  مربع مجزی  شده  از  پلاک شماره 
۶42۶ فرعی  از ۱۱۷ اصلی  واقع  در  بخش 4 خروجی از  مالکیت  مالک  

اولیه  اقایان حقوقی
تقاضای سردار  قالبی فرزند  حیات قلی نسبت  به  شش دانگ یک  باب 
ساختمان به  مساحت  ۱54/۸0  متر  مربع مجزی  شده  از  پلاک شماره 
۳۷4۹ فرعی  از ۹۳ اصلی  واقع  در  بخش 4 خروجی از  مالکیت  مالک  

اولیه  حسین  نیک بخت فرزند  مسلم 
 تقاضای محمد  صادق  یاری  فرزند  رحم خدا  نسبت  به  شش دانگ یک  
باب ساختمان به  مساحت  ۱۶۳/۳4  متر  مربع مجزی  شده  از  پلاک 
شماره ۱۸۸0فرعی  از ۱۱۶ اصلی  واقع  در  بخش 4 خروجی از  مالکیت  

مالک  اولیه  صید مهدی خدایی 
تقاضای خسرو قائدرحمتی  فرزند  راه  علی  نسبت  به  شش دانگ یک  
باب ساختمان به  مســاحت  50/۸۶  متر  مربع مجزی  شده  از  پلاک 
شماره ۶4۳0 فرعی  از ۱۱۷ اصلی  واقع  در  بخش 4 خروجی از  مالکیت  

مالک  اولیه  اقایان  حقوقی 
 تقاضای علی لشنی فرزند  ماشاله نســبت  به  شش دانگ یک  قطعه 
زمین  مزروعی ابی  زار  به  مساحت  ۱۱۸22/۷۷  متر  مربع مجزی  شده  
از  پلاک شــماره 24۹ فرعی  از ۱0۳ اصلی  واقع  در  بخش 4 خروجی 

از  مالکیت  مالک  اولیه  مشاله  لشنی  احدی  از ورثه  سیف  اله  لشنی 
تقاضای اردشیر کرنوکر  فرزند  ناد علی  نسبت  به  شش دانگ یک  قطعه  
زمین مزروعی ابی  زار  به  مساحت  ۱04۳۷/۶2  متر  مربع مجزی  شده  
از  پلاک شــماره 55 فرعی  از ۱۱4 اصلی  واقع  در  بخش 4 خروجی از  

مالکیت  مالک  اولیه  عباس  کرنوکر فرزند  رحمی  
مصطفی امان اله بهاروند

تبليغات 
خلاق

روزنامــه »کســب و کار« جهت طرح مســائل و مشــکلات خوانندگان 
محترم،ستوني را با عنوان نامه به ســردبیر راه اندازي کرده است. از این رو 
شــما خواننده محترم مي توانید از طریق ارسال نامه به پست الکترونیکي     
newskasbokar@gmail.com صداي خود را به گوش مســئولان 

برسانید. 

نامه به سردبير

خودشیفته ها استاد القاي احساس هستند. آنها براي رابطه تان مجموعه اي 
از قواعد را وضع مي کنند که شامل حال خودشان نمي شود. در ادامه ۸ نشانه 

از رابطه داشتن با یک خودشیفته آمده است: 

۱. تغییر عقیده تان از نظر او بي احترامي است 
  »تو گفتي ســاعت ۶ به ســینما مــي روي امــا حالا مي گویي ســاعت

 ۸ مي روي. چطور مي تواني به این راحتــي برنامه ها را عوض کني؟« چون 
شما یک چیز شگفت انگیز به نام قدرت اختیار دارید. انسان ها حق دارند در 
هر زماني و به هر دلیلي تغییر عقیده بدهند. وقتي عقیده تان را درباره چیزي 
تغییر مي دهید، باعث مي شوید خودشیفته احساس کند سلطه خودش را از 
دست داده است. خودشیفته ها سعي مي کنند با حربه سکوت، القاي احساس 
 گناه  و پدیده اي به نام چراغ گاز سلطه خود را بازیابند. درباره چراغ گاز در ادامه

 خواهید خواند. 

۲. مصرانه چیزي را كه گفته يا كاري را كه كرده است، انکار 
مي كند و باعث مي شود با خودتان بینديشید در حال ديوانه شدن 

هستید 
حاضر هستید قسم بخورید خودشیفته به شما گفته است امروز جان را از 

مدرسه به خانه مي رساند. در واقع، این را 2 بار با او هماهنگ کرده اید اما حالا 
خودشیفته مي گوید هرگز چنین چیزي به شما نگفته است. ممکن است با 
خودتان فکر کنید شاید من فقط خیال کرده ام. کم کم برداشت خودتان از 

واقعیت را زیر سوال مي برید. 
حتي اگر مدرک مستدلي دارید که خودشیفته چیزي را گفته یا کاري را انجام 
داده است، به شما مي گوید اشتباه فهمیده اید، یا گستاخانه دروغ مي گوید و 
ادعا مي کند هرگز چنین چیزي نبوده است. یکي از روش هاي خودشیفته 
براي سلطه یافتن این است که شما را وادار مي کند دائم به سلامت عقلي خود 
شک کنید. براي سلطه یافتن بر شما چه راهي بهتر از این است که به شما 
القا کند )یا صراحتا بگوید( دیوانه هستید. این پدیده انکار یا تغییر حقیقت 
چراغ گاز نامیده مي شود و یکي از نشانه هاي یک خودشیفته است. این اسم 
از فیلمي درسال ۱۹44 به نام چراغ گاز گرفته شده است که در آن یک مرد 
ذهن همسرش را دستکاري مي کند تا او فکر کند در حال دیوانه شدن است. 
یکي از روش هاي او کم کردن نور چراغ و سپس زیاد کردن آن در خانه است. 
وقتي همسرش درباره تغییر میزان نور با آن مرد حرف مي زند، او ادعا مي کند 

نمي داند همسرش از چه حرف مي زند. 

3. در نظر ديگران خوشرو و خوش برخورد است

خودشــیفته ها دوســت دارنــد خــوب بــه نظــر برســند و رفتاري 
داشته باشــند که خوب پنداشــته مي شــود. با این حال،  پشت درهاي 
بسته داســتان چیز دیگري اســت. احســاس مي کنید اصلا شخصیت 
واقعي فــردي را که بــا او زندگي مي کنید، نمي شناســید. در مشــاوره 
خانواده، حتي ممکن اســت مشــاور نپذیــرد او همان فردي اســت که 
 شــما مي گویید. به یاد داشته  باشــید، خودشیفته ها اســتاد بازي دادن 

هستند. 
۴. اگر او را ترك كنید دوباره شما را به سوي خودش مي كشد 

بیشترین ترس خودشیفته این است که بفهمد او را ترک کرده اید. خودشیفته 
توجه مي خواهد، اینکه توجه مثبت باشــد یا توجه منفي اهمیتي ندارد. 
خودشیفته از حربه سکوت استفاده مي کند تا در رابطه سلطه داشته باشد. 
اگر سعي کنید با خودشــیفته ارتباط برقرار کنید یا نشان دهید از حربه 
سکوت ناراحت هستید، توجه مورد نیازشان را دریافت مي کنند. اگر به حربه 
سکوت بي توجهي کنید، خودشیفته سعي مي کند شما را دوباره به سوي 
خودش بکشد. گاهي به این روش »مکش« مي گویند، مثل یک جاروبرقي. 
خودشیفته به قدري قوي عمل مي کند که شما اکنون دوباره به همان روال 
رابطه بازگشته اید. یک تجدید دیدار شــاد با یک فوران خشم جایگزین 

مي شود که حتي از قبل هم شدیدتر است. 

۴ نشانه واقعي كه با يك خودشیفته روبه رو  هستید 

چرا در سازمان ها اختلاف به 
وجود مي آيد؟

در مواردی اختلافات بسیاري میان مدیران 
 با هم و کارکنان با سازمان، باعث از بین رفتن
 کســب و کاري موفق مي شود و همیشه این 
ســوال برایم مطرح بود که چرا این اتفاق رخ 
مي دهد؟ چرا در کشور ما، دیدن سازماني با 

قدمت چند ده ساله تا این حد عجیب است؟
چند وقت پیش یک مدیر قدیمي این سوال 

را از من پرسید.
 او به تازگــي با یک بحــران بــزرگ از این 
جنس در ســازمانش مواجه شــده بود. من 
بــراي وي توضیــح دادم که این مشــکل 
 معمولا براساس مشــکلات دروني سازمان

 رخ مي دهد نه براســاس مســائل تاثیرگذار 
بیروني. چیزهایي شبیه اینها: 

با هم حرف نمي زنیم: مشکلات و اختلافات 
کاري و حتي شــخصي، طبیعي  اند و حدي 
از تعارض هم براي رشــد و پیشرفت فردي 
و سازماني لازم اســت اما وقتي که حرف ها 
در دل مي ماند و گفته نمي شــود، به تدریج 
زخم شان کهنه مي شــود و زخم هاي کهنه، 

همیشه خطرنا ک اند.
انتظارات مــان از يکديگر همســطح 
نیستند: بخشــي از این مشکل، البته ریشه 
در حرف نزدن هاي ما دارد اما بسیاري از این 
انتظارات هم با معیار منطــق و علم و تجربه 
سازگار نیستند. کافي است کمي از انتظارات 
احساسي فاصله بگیریم و تلاش کنیم اندکي 
منطقي به دنیا و ســازمان محل کارمان نگاه 

کنیم. 
توزيع منافع در سازمان عادلانه نیست 
يا آدم ها درباره آن توجیه نیستند: اولي 
که بدیهي اســت اما دومي به نظرم مشــکل 
شــایعي اســت که خیلي هم بــه آن توجه 
نمي شود. متاســفانه اغلب ما توجیه نیستیم 
که حق هر کســي در ســازمان چقدر است، 
در درجه اول براســاس شایســتگي هاي او، 
کار و عملکردش در سازمان تعیین مي شود 
 و نه مقایســه با دیگــران و مخصوصا مالکان

 کسب و کار. 

اورژانس كسب و كار مهارت

با توســعه روز افزون تجــارت در میــان ملت ها و 
گستردگي روابط تجاري درون مرزها، نیاز به وجود 
مجموعه اي از اعتمادهاي دوطرفه براي پیشــبرد 
تجــارت بین الملل در فضاي گســترده تر - و حتي 
تجارت هاي کوچک تر در فضاهــاي درون مرزی- 
به خوبي احساس مي شود. در دهکده جهاني امروز، 
حصول اعتماد براي طرفین یک تجارت به سادگي 
امکان پذیر نخواهد بود و این در حالیست که از طرفي 
بدون حصول این اعتماد هم نمي تــوان به تجارت 
پرداخت زیرا فروشنده باید به نحوي اعتماد خریدار را 
براي تحویل دادن کالا و خریدار نیز اعتماد فروشنده 

را براي پرداخت هزینه کالا جلب کند. 
حقوقدانان براي جلوگیري از تضییع حق هر کدام از 

طرفین تجارت، اقدام به تنظیم قراردادهایي مي کنند 
که نفع هر دو طرف در آن به طور کامل رعایت شود و در 
صورت تضییع حق هر کدام از طرفین قرارداد توسط 
طرف دیگر، ضمانت اجراهایي در قرارداد ذکر مي شود 
که در راستاي حصول اعتماد براي هر دو طرف باشد. 

گاهي تصور مي شود که تنظیم و انعقاد قرارداد 
فقط براي زماني است که دو طرف قرارداد 
همدیگــر را نمي شناســند. در صورتي 
که فلســفه تنظیم قرارداد، پیشگیري 

از ســوءتفاهم، مشخص شــدن محدوده 
مسئولیت ها، سند تعهد، اعتماد دوطرفه و بسیاري 
از مسائل پیش بیني نشده در کسب و کارها به ویژه 

کسب و کارهاي سنتي و خرده فروشي است. 

قراردادهاي تجاري

اضافه كاري خوب است يا بد؟ 
امــروزه اضافــه کاري به عنــوان یکي از 
موضوعــات قابــل توجــه در مدیریت 
منابع انســاني، فکر برخي از پژوهشگران 
دانشگاهي و ســازماني را به خود مشغول 
کرده اســت. اینکه اضافه کاري تا چه حد 
مفید اســت و آیا روش اســتفاده از آن با 
ماهیت این ابزار مدیریتي سازگاري دارد 
یا خیر، از سوالاتي است که این پژوهشگران به دنبال پاسخ آن هستند. آنها 
معتقدند استفاده از اضافه کاري به عنوان یکي از ابزارهاي مدیریت منابع 

انساني در حداقل ۳حالت زیر مجاز است: 
- روشي براي افزایش اســتفاده کارآمد از دارایي هاي ســرمایه اي مانند 

تجهیزات و تاسیسات
- واکنش سریع به حجم کار در مقابل نیازهاي موقت به منابع انساني 

- عدم امکان پیش بیني مدت انجام کار و در نتیجــه جبران آن از طریق 
اضافه کاري  

علاوه بر وضعیت هاي فوق، در ســازمان هاي ایراني یکــي دیگر از دلایل 
متداول اضافه کار که مانوس تر است، غیبت همکاران یا کمبود نیرو است. 

نکته مهمي که در اضافه کاري باید مورد توجه قرار گیرد )که معمولا قرار 
نمي گیرد ( طراحي و تدوین شاخص هاي بهره وري به این منظور است که 
چه میزان کار در ساعات عادي قابل انجام اســت و چه میزان در ساعات 
اضافه کاري. فقدان اینگونه شــاخص ها توانایي مدیران را در تشــخیص 

مشکلات کارایي و نظارت بر انجام اضافه کاري کاهش مي دهد. 
آنچه مسلم است این اســت که باید نیاز به اضافه کاري پیش بیني شده و 
طرح هایي براي آن وجود داشته باشــد. همچنین از عدم سوءاستفاده از 
اضافه کار باید اطمینان حاصل کرد و دست آخر اینکه اطلاعات مربوط به 
هزینه ها و توجیه اضافه کاري باید از طریق یک سیستم اطلاعات مدیریت 

همواره در دسترس باشد. 
نظرشــما درباره اضافه کاري چیســت؟ آیا به خاطر نیاز مــادي و جبران 
کسورات از اضافه کار اســتفاده مي کنید؟ آیا پرداخت پاداش تحت عنوان 

اضافه کاري را که در برخي سازمان ها شایع است، درست مي دانید؟

خلاقيت در گروه
زماني که ما انســان ها در یک گروه قرار مي گیریم، ســایر انسان ها به شکل 
شگفت آوري قدرت تاثیرگذاري بر ما را دارند. گروه ها مي توانند خلاقیت ما را از 
بین ببرند، ما را به کار بیشتر جذب کنند، به ما امکان کمتر کردن وظایف مان را 

بدهند، تصمیمات ما را منحرف کنند و ما را از سخن گفتن بازدارند. 
 زندگي ما به عنوان شهروند، به عنوان کارمند، به عنوان دوست و...   در مطالعه 

روانشناسي گروه ها نهفته است اما رابطه کار گروهي و خلاقیت چیست؟
خلاقیت پرورش دهنده رشــد اقتصادي اســت، نوآوري هــاي هنرمندانه و 
پیشرفت هاي فناورانه عوامل اصلي حرکت رو به رشد جوامع انساني هستند. 
اگرچه گروه ها اگر بد سازماندهي شوند، مي توانند آرزوهاي بزرگ را نابود سازند. 
روانشناسان مدت هاست مي دانند که اجراي »توفان فکري« جاده اي مطمئن 
به سوي کاهش پدید آمدن ایده هاي تازه و نوآوري ها نسبت به زماني است که 
به تنهایي کار مي کنیم. در گروه ها ما تنبلي مي کنیم، احساس نگراني داریم و 
ایده هاي شخصي مان را خیلي زود وقتي داریم به حرف دیگران گوش مي دهیم، 
فراموش مي کنیم.این موضوع نشان مي دهد که گروه ها در ارزیابي ایده ها نسبت 
به ایجاد آنها بهترند. بنابراین با وجود عمر طولاني توفان فکري، این ابزار بهتر 

است براي هدف اصلي ایجاد آن به کار گرفته نشود. 
حتي وقتي ما به صورت فیزیکــي از گروه هاي مان فاصله داریم، آنها همچنان 
مي توانند با استانداردهاي نامناســبي که به اعضاي خود تحمیل مي کنند، 

يادداشت مدير

خلاقيت 


